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اقتصادی

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت  خبرداد

جذب 3۰ میلیارد دلار سرمایه خارجی تا ۱۴۰۴
در حالیکه پیش از این ۳۰ میلیارد دلار برای توسعه اساسی در حوزه معدن اعلام 
شده بود، رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( اعلام کرد که بر اساس کارشناسی های انجام شده و اقدامات صورت 
گرفته جذب این مقدار سرمایه در زمان مقرر دست یافتنی بوده و صورت می گیرد.

مهدی کرباسیان - معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت - ضمن اشاره به خبرهای 
خوشی که از سوی وزیر اقتصاد درباره کشورهای کره و ژاپن و کشورهای اروپایی 
در جذب سرمایه خارجی مطرح شده است، با بیان این که ایران یک کشور ایده آل 
برای سرمایه گذاری در بخش معدن است، اظهار کرد: مسئله معدن و صنایع معدنی 
مهم است و چون کشورهای معدنی زیادی در دنیا وجود ندارند، سرمایه گذاران 

راغب به ورود به این حوزه هستند.
وی همچنین به رقم هدف گذاری شده در چشم انداز ۲۰ ساله برنامه توسعه 
کشور برای توسعه اساسی بخش معدن اشاره کرد و گفت: رقم بدست آمده از 
سرمایه مورد نیاز توسعه بخش معدن همان ۳۰ میلیارد دلار بوده و پیش بینی این 

است که ظرف این مدت می توان این بودجه را جذب کرد.
در وضعیتی موضوع جذب این میزان سرمایه مطرح می شود که پیش از این 
نیز به لزوم تزریق این میزان نقدینگی اشاره شده بود؛ به طوری که امیر صباغ - 
مدیر برنامه ریزی و نظارت راهبردی ایمیدرو - هم درباره تاثیر این حجم از سرمایه 
خارجی بر برنامه های اساسی معدن گفته بود بدون فاینانس تولید ۵۵ میلیون تن 
فولاد محقق نمی شود و تعداد پروژه هایی که باید برای رسیدن به اهداف بلندمدت 
بخش معدن و صنایع معدنی - مانند رسیدن به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد - به 
اجرا برسد محاسبه شده و سرمایه گذاری مورد نیاز جهت تامین زیرساخت های آنها 
در نظر گرفته شده که مجموع آن به حدود  ۶۶ هزار میلیارد تومان، معادل ۲۰ 

میلیارد دلار رسیده است.
وی در همین باره عنوان کرد: رقم اعلام شده صرفا پیشنهاد ایمیدرو به دولت 
است که چگونگی تحقق آن بستگی به نظر سیاستگذاران کلان دارد. فقط باید این 
را در نظر گرفت که به هر میزان از این بودجه کاسته شود از اهداف ۱۴۰۴ فاصله 
می گیریم یعنی اگر رقم ۲۰ میلیارد دلار به ۱۰ میلیارد دلار کاهش یابد ۵۵ میلیون 

تن فولاد نیز در سال ۱۴۰۴ به ۴۵ میلیون تن فولاد خواهد رسید.
بازگشت صندوق های ضمانت صادرات جهان به اقتصاد ایران

صندوق های ضمانت صادرات یکی از ارکان اصلی تجات میان کشورها هستند 
که اعتبار صادرکننده را برای مقصد افزیش می دهند و در حالی که بعد از سال 
ها تحریم ایران از این ابزار حیاتی تجاری محروم بود، رئیس هیات عامل سازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( از حل مشکل همکاری با 

این صندق ها به لطف برجام خبر داد.
کرباسیان با اشاره به عزم دولت برای ترمیم و بهبود روابط خارجی در اقتصاد ایران 
و جذب سرمایه عنوان کرد: تعامل با دنیا از جمله برنامه های اصلی و سیاست های 
دولت بوده که برجام نیز نشان دهنده این سیاست است و باید گفت که جذب 

سرمایه گذاری خارجی نیز بعد از تعامل با دنیا حاصل می شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اشاره به فضای تعاملی مناسب که 
در دوران پسابرجام ایجاد شد، عنوان کرد: یکی از اقدامات مناسبی که در پسابرجام 
از سوی دولت صورت گرفت این بود که مشکلات پیشین با صندوق های ضمانت 
صادرات در تمام دنیا حل شد و فعالیت با بیمه هایی از کشورهای فرانسه، کره، ژاپن، 

آلمان و دیگر کشورهای اروپایی قابل از سرگیری است.

مدیرعامل آب و فاضلاب کشور  اعلام کرد

تامین آب مورد نیاز تمامی مشترکان در تابستان 
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: وزارت نیرو هیچ برنامه 
ای برای جیره بندی در خوزستان ندارد و با طرح های اجرا شده در این استان، آب 

شرب تمامی مشترکان خوزستانی تامین می شود.
حمیدرضا جانباز، مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشوربا بیان این 
مطلب تاکید کرد: هیچ گونه سهمیه بندی پیش بینی شده و یا از قبل برنامه ریزی 
شده برای استان خوزستان وجود ندارد و آب مورد نیاز تمامی مشترکان خوزستانی 

در تابستان تأمین می شود.
وی با اشاره به خبر کذب منتشر شده به نقل از استاندار خوزستان مبنی بر اجرای 
سهمیه بندی آب برای خوزستان و تکذیب این خبر توسط استاندار، افزود: با توجه 
به افزایش دما در بیشتر نقاط خوزستان و شهر اهواز، مصرف آب در این استان 
بسیار بالا است و وزارت نیرو در استان خوزستان طرح های متعددی را برای تامین 
آب شرب اجرا کرده یا در حال اجرا دارد، بر همین اساس تلاش کرده ایم با برنامه 

ریزی ها و اقدامات لازم، آب شرب مورد نیاز به ویژه در تابستان جاری تأمین شود.
جانباز با اشاره به اینکه با افزایش دما و افزایش مصرف برق ممکن است نوسانات 
برقی در استان ایجاد شود و این یک امر طبیعی است، افزود: برای جلوگیری از 
هرگونه مشکل احتمالی، تصفیه خانه های خوزستان به مولدهای اضطراری تجهیز 
شده است که در مواقع ضروری وارد مدار می شوند و مردم با مشکل قطعی آب 
مواجه نشوند. وی سپس به مصوبه دولت در خصوص طرح های بلند مدت و کوتاه 
مدت استان خوزستان که چندی پیش ارائه و به صورت ویژه مورد بررسی قرار 
گرفت اشاره کرد و افزود: برنامه وزارت نیرو در طرح های بلند مدت به این صورت 

است که تمامی شهرهای استان خوزستان به منابع آب پایدار وصل شوند.
مدیرعامل شرکت مهندسی آبفای کشور ادامه داد: این پروژه در قالب سه طرح 
بزرگ آبرسانی قدیر، آبرسانی شمال شرق، آبرسانی جنوب شرق است که مستندات 
آن به سازمان برنامه و بودجه ارائه شده تا این طرح ها به موازات هم اجرایی شوند 
و مناطقی که در حاشیه رودخانه ها هستند، تصفیه خانه ها در این مناطق وارد مدار 
هستند. وی با اشاره به اینکه گرمای امسال بی سابقه است ولی وزارت نیرو تلاش 
می کند تا توزیع مناسب آب در تمام استان انجام شود، تصریح کرد: در طرح های 
تامین آب بخش هایی از حاشیه شهر اهواز که دارای انشعاب های غیر مجاز هستند 
نیز مورد سرویس دهی قرار می گیرند تا مردم در این گرمای شدید دچار مشکل 
نشوند. جانباز افزود: با توجه به طول زیاد شبکه توزیع آب، گاهی اوقات ممکن است 
حوادث و اتفاقات روزانه باعث قطعی های موقت که جزو خصوصیات هر شبکه ای 

است ایجاد می شود که سریعاً مورد ترمیم قرار می گیرد.

معاون شرکت ساخت : 

۱۴۰۰ کیلومتر آزادراه در دست ساخت است 
معاون آزادراهی شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل با بیان این که 
در حال حاضر ۱۴۰۰ کیلومتر آزادراه در دست ساخت قرار دارد، گفت: حدود ۴۰ 
توافق نامه برای احداث آزادراه های جدید داریم که با اخذ مصوبه هیات  وزیران، انعقاد 

قراردادهای اجرایی آن در دستورکار قرار می گیرد. 
'سید حسین میرشفیع' روز چهارشنبه با اشاره به آخرین وضعیت آزادراه های 
کشور اظهارداشت: قرارداد آزادراه مشهد - قوچان با آستان قدس رضوی بزودی 
نهایی می شود وقرار است ابتدا حد فاصل مشهد تا چناران در دست ساخت قرار 
گیرد. به گفته وی، همچنین آزادراه حرم تا حرم که قطعه اول آن حدفاصل 
قم- گرمسار با مشارکت قرارگاه خاتم الانبیا به بهره برداری رسیده بود، در قطعات 
گرمسار- سمنان و سبزوار- نیشابور- مشهد در دست اقدام قرار گرفته که منجر به 
کوتاه شدن طول ۴۰ کیلومتری مسیر مشهد می شود. وی افزود: همچنین آزادراه 
تبریز- مرند- بازرگان که طبق قرارداد جدید توسط بخش خصوصی داخلی در 
دست ساخت قراردارد بر اساس پیش بینی های اولیه قطعه اول این آزادراه حدفاصل 
تبریز- صوفیان در سال آینده به بهره برداری خواهد رسید. معاون ساخت و توسعه 
آزادراه های شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل  و  نقل در ادامه به آزادراه 
پارسیان - لامرد اشاره کرد و گفت: مصوبه هیات  وزیران درباره این آزادراه اخذ 
شده است و قرارداد آن بزودی نهایی خواهد شد. این آزادراه باعث ایجاد دسترسی 

و ارتباط بین جنوب استان فارس و هرمزگان می شود.
عضو هیات مدیره شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل  و نقل کشور بیان 
داشت: قرارداد اجرایی ساخت آزادراه کنارگذر سیرجان و کنارگذر اراک نیز بزودی 
امضا می شود. معاون ساخت و توسعه آزادراه ها همچنین به آزادراه بندر شهید 
رجایی- ایسین- تونل- شهید میرزایی نیز اشاره کرد و گفت: این پروژه نیز بخشی 
از کریدور بندرعباس- تهران است وهم اکنون در مرحله آزادسازی مسیر هستیم و 

پس از امضای قرارداد سرمایه گذاری عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
میرشفیع با بیان اینکه متن قرارداد آزادراه اردکان- مهریز و مهریز- انار نهایی شده 
است گفت: امیدواریم با امضا آن توسط سرمایه گذار و شرکت ساخت و توسعه 

زیربناهای حمل  و نقل، عملیات اجرایی آن آغاز شود.
وی با اشاره به پروژه های در دست اجرا نیز گفت: برخی از این پروژه ها نیز پیشرفت 
قابل  ملاحظه ای دارند که ازجمله  آن آزادراه شیراز- اصفهان با قابلیت کاهش ۱۰۰ 
کیلومتری فاصله این دو استان، عملیات روسازی بتنی آن آغازشده است و قرار 

است ۵۴ کیلومتر از این آزادراه به  صورت بتنی آغاز شود.
وی افزود: انتظار داریم با برنامه ریزی مناسب شهریور سال آینده ۵۴ کیلومتر از 
آزاد شیراز - اصفهان تکمیل شود که در این صورت حدود ۱۵۰ کیلومتر از ۲۰۰ 

کیلومتر این آزادراه سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.

مدیرکل دفتر برنامه  ریزی و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی می گوید: با اجرای 
مصوبه دریافت مالیات از سازندگان، افزایش قیمت مسکن در شرایط فعلی بازار متصور 

نیست. 
»علی چگنی« افزود: دریافت مالیات از تولیدکنندگان مسکن به جای افزایش قیمت 
مسکن، بیشتر آثار افزایش هزینه ای برای سازندگان مسکن دارد.وی با بیان اینکه دریافت 
مالیات از سازندگان مسکن به استناد ماده 77 قانون مالیات های مستقیم در طول ۲۰ سال 
گذشته تغییرات زیادی داشته است، خاطر نشان کرد: پیش از این از سازندگان مسکن در 
کشور معادل ۱۰ درصد ارزش اعیانی واحدهای مسکونی مالیات دریافت می شد.چگنی 
یادآورشد: هم اکنون مقرر شده است دریافت مالیات از سازندگان مسکن بر اساس دفاتر 
سود و زیان شرکت ها و تولیدکنندگان با محاسبه هزینه ها و درآمدهای آنها اخذ شود و 
این میزان مالیات سازندگان مسکن را در کشور افزایش می دهد.مدیرکل دفتربرنامه  ریزی و 
اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی اظهار داشت: با این حال دریافت مالیات از سازندگان 

مسکن همانند سایر اشخاص شده است هرچند که تا آنجا که امکان داشت سعی کردیم در 
آیین نامه آسیب ها را به کمترین میزان کاهش دهیم.وی افزود: پیش از این تولیدکنندگان 
و سازندگان مسکن مالیات کمتری پرداخت می کردند اما هم اکنون مالیات آنها افزایش 
پیدا کرده و این می تواند آثار هزینه ای بیشتری را برای سازندگان داشته باشد.به گزارش 
ایرنا، براساس آیین نامه اجرایی ماده 77 قانون جدید مالیات های مستقیم که به تصویب 
هیات دولت رسیده از این پس در کلیه مناطق شهری کشور، همه سازنده های مسکن از 
طیف های مختلف شامل سازنده های حقیقی یا همان شخصی سازها، بساز و بفروش ها 
و تعاونی های مسکن و همچنین سازنده های حقوقی یا همان شرکت های ساختمانی و 
انبوه سازان مکلفند برای فروش آپارتمان هایی که پروانه  ساخت آنها از ابتدای سال ۱۳9۵ به 
بعد صادر شده، بین ۱8 تا ۲۵ درصد مالیات بر ساخت و فروش موضوع ماده 77 بر اساس 
فرمول جدید به ادارات مالیاتی پرداخت کنند. عده ای معتقدند در حالی که بازار مسکن 
در رکود است دریافت این مالیات در افزایش قیمت مسکن در کشور تاثیرگذار خواهد بود.

یک مقام مقام مسئول:

دریافت مالیات از سازندگان تاثیری برقیمت مسکن نخواهد داشت  رئیس سازمان سرمایه گذاری: 

با اجرای برجام روند ارتقای رتبه اعتباری 
ایران ادامه می یابد 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی فنی ایران گفت:در سفر 

اخیر هیات اتریشی به تهران، درخواست کردیم که در جلسه بعدی سازمان 
همکاری و توسعه اقتصادی )OECD( رتبه اعتباری ایران به ۵ بهبود یابد. 

محمد خزاعی ، بهبود رتبه اعتباری ایران را یکی از دستاوردهای برجام ذکر کرد 
و گفت: با وجود همه فشارها و بدعهدی های آمریکایی ها، توانستیم پس از برجام 

رتبه اعتباری ایران را یک پله ارتقا دهیم و از رتبه هفتم به ۶ برسانیم .
وی افزود: اگر پاره ای از اختلافات بانکی با برخی بانک های دنیا حل شود، این 

رتبه می تواند بهبود یابد.
خزاعی یادآور شد که پیش از برجام ایران رتبه هفت را از نظر ریسک سرمایه 
گذاری و فعالیت های اقتصادی داشت که اکنون به رتبه ۶ بهبود یافته است.معاون 
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه در دولت اصلاحات رتبه اعتباری ایران به 
عدد ۴ رسیده بود که بهترین رتبه کشور پس از انقلاب اسلامی ایران بوده است.
وی گفت: بسیاری از کشورها از ارتقای رتبه اعتباری ایران حمایت کرده اند و امید 
می رود که در آینده نزدیک این رتبه از عدد ۶ به ۵ بهبود یابد.خزاعی یادآور شد: 
همه کشورها، شرکت ها و نهادهای مالی در جهان به خوش حسابی ایران اذعان 
دارند و اگر بدحسابی هایی هم انجام شد، در دوران تحریم بود که نتوانستیم پول 
منتقل کنیم که همین خوش حسابی یک اعتبار برای ایران به حساب می آید.
معاون وزیر اقتصاد درباره مزیت های بهبود رتبه ایران از 7 به ۶ پس از برجام گفت: 
این تغییر به معنی کاهش ریسک های بنیادی کشور است و تغییر نگاه موسسات 
مالی و اعتباری بین المللی نسبت به شرایط سرمایه گذاری در کشور را در پی 
خواهد داشت.وی تاکید کرد: این بهبود یک رتبه ای اعتبار ایران گویای واقعیت 
ها و دستاوردهای مثبت اقتصاد کشور همچون ثبات دهی به بازارهاف مهار تورم، 
کاهش فسادهای اقتصادی، عمق بخشی به بازار سرمایه و بهبود فضای کسب و کار 
بوده است.خزاعی، تسریع در تسویه بدهی های معوق کشور که از زمان تحریم ها 
باقیمانده بود را بر بهبود رتبه اعتباری ایران موثر دانست و گفت: همین ارتقای فعلی 
به رتبه ۶ نیز دارای آثار مثبت قابل توجهی است که با کاهش هزینه های تامین 
مالی بین المللی کشور به تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی و برنامه ششم کشور 
و جذب سرمایه گذاری های بین المللی در کشور کمک شایانی خواهد کرد.معاون 
وزیر اقتصاد به تاریخچه اعتباری کشورمان در سازمان همکاری و توسعه اقتصادی 
اشاره کرد و گفت: در دوران تحریم با از دست دادن جایگاه اعتباری، زیان های قابل 
توجهی به اقتصاد کشور وارد شد و جبران تدریجی آن یکی از فاکنورهای اصلی 
تحقق رشد مثبت و اهداف سیاست های اقتصاد مقاومتی است.خزاعی گفت: رتبه 
اعتباری ایران در سازمان همکاری و توسعه اقتصادی در سال ۱۳77برابر ۶ بود که 
در سال 79 این عدد به ۵ و در سال ۱۳8۰ به رتبه ۴ بهبود یافت.رئیس سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران ادامه داد: رتبه اعتباری ایران 
در سال 8۵ به عدد ۵ و در سال 8۶ به رتبه ۶ تنزل یافت ضمن آنکه در سال 9۰ 
و در دوره اوج گرفتن تحریم ها به رتبه 7 رسید که بدترین رتبه اعتباری ایران به 
شمار می رود.وی گفت: البته پس از برجام و تسویه بخشی از بدهی ها و معوقات 
ارزی ایران این رتبه در سال 9۵ بار دیگر به رتبه ۶ رسید یعنی به نقطه پیش از 
آغاز تحریم ها بازگشتیم.خزاعی یادآور شد که رتبه اعتباری کشورمان با وجود آثار 
تخریبی جنگ تحمیلی و نوسان های نامطلوب قیمت نفت و شرایط خاص دوران 
پس از انقلاب تا سال ۲۰۰۰ میلادی )۱۳79 خورشیدی( هیچگاه از ۶ پایین 
تر نبوده است و در سایه بازسازی های خسارت های جنگ تحمیلی و استحکام 
بخشی به اقتصاد در سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۰۶از رتبه ۴ برخوردار شدیم که 
بهترین رتبه اعتباری در تاریخ جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود.وی گفت: 
متاسفانه عوامل زمینه ساز تخریب رتبه اعتباری کشورمان که از اواخر سال ۱۳8۴ 
آغاز شده بود از سال 8۵ به حرکت نزولی رتبه اعتباری ابتداز از ۴ به ۵ و سپس به 
۶ کاهش یافت و در نهایت به بدترین رتبه در تاریخ جمهوری اسلامی ایران منجر 
شد.خزاعی تاکید کرد که خسارات این تخریب طولانی مدت رتبه اعتباری به حدی 
است که جبران آن در کوتاه مدت امکان پذیر نیست و احتمالا نسل های بعدی نیز 

تحت تاثیر این روند تخریبی قرار خواهند گرفت.

معاون وزیر راه وشهرسازی: 

تصویب 8۰ هزار میلیارد ریال بودجه 
برای ۴۱۱ طرح ملی 

معاون برنامه  ریزی و مدیریت منابع وزیر راه و شهرسازی می گوید: در قانون 
بودجه سال جاری 8۰ هزارمیلیارد ریال برای انجام ۴۱۱ طرح ملی در حوزه راه و 

شهرسازی که بیشتر آنها طرح های نیمه تمام است، تصویب شد. 
»امیر امینی « با اشاره به حجم بالای کار و امکان ایجاد خدمات و اشتغال زایی 
بیشتر با ایجاد زیرساخت های حمل و نقل به جذب منابع اعتبارات با روش های 
مختلف تاکید کرد و افزود: در برنامه ششم توسعه پنج هزار کیلومتر آزاد راه و یک  

هزار کیلومتر شبکه ریلی توسط بخش خصوصی در کشور احداث می شود.
وی با بیان اینکه از ابتدای دولت تدبیر و امید ۴7۰ هزار میلیارد ریال در حوزه 
ریلی کشور سرمایه گذاری شده است، گفت: هم اکنون در این بخش ۶7۰ هزار 
میلیارد ریال طرح نیمه تمام وجود دارد.  معاون وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: 
راهکارهای مناسبی در قانون برنامه ششم و بودجه سال ۱۳9۶ منظور شده و 
امیدواریم در لوایحی که در مجلس در دست تصویب است بخش حمل و نقل و 
توسعه زیرساخت های آن جایگاه واقعی خود را پیدا کند.  امینی با تاکید بر استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی و جذب اعتبارات لازم اظهار داشت: تاکنون ۱۵هزار 
قرارداد سرمایه گذاری بخش خصوصی در همه شقوق حمل  و  نقل به ترتیب با 

اولویت توسعه ریلی، آزاد راه و فرودگاه ها منعقد شده است. 

کارشناس و پژوهشگر اقتصادی می گوید:» اقتصاد ما درگیر 
پدیده ای بنام شکست نظام مند یا قفل شدگی نظام مند است. 
اقتصاد ما مثل یک خانه کلنگی است که دست به هر جایش 

می زنیم جای دیگرش مشکل پیدا می کند.« 
 علی دینی ترکمانی با بیان اینکه  مسایلی که اقتصاد ایران 
با آن روبروست مربوط به امروز و دیروز نیست،اظهارداشت:» 
ریشه مشکلات بلندمدت است  و البته ریشه در سیاست های 
نادرستی دارد که از سال های طولانی اجرا شده و امروز گریبان 

اقتصاد کشور را گرفته است.«
او با بیان اینکه دولت دوازدهم برای حل مشکل بیکاری نیاز 
به اصلاحات اساسی و نهادی دارد،تصریح کرد:»هرچند که 
عمده رشد اقتصادی کشور در سال گذشه ناشی از صادرات 
نفت بوده، اما انتظار می رود امسال هم رشد داشته باشیم. 
برآوردهای جهانی و برآوردهای داخلی از جمله همکاران ما 
در موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی، دال بر این است 
که به احتمال زیاد در سال جاری رشدی در حدود ۵ درصد 

خواهیم داشت.«
بالا  رشد  این  کیفیت  البته  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
نیست،یادآورشد:»درواقع این میزان رشد تحت تاثیر نوسانات 
قیمت های جهانی نفت و صادرات است. البته در چند سال 
گذشته بعد از تحریم ها کاهش تولید نفت، کمک کرد تا سهم 
درآمدهای مالیاتی در بودجه افزایش پیدا کند و به چیزی 
حدود 7۵ درصد برسد اما به هر حال صاحبان کسب وکار هم 
معترض بودند که فشار زیادی از نظر دریافت های مالیاتی بر 
آنها وارد می شود و به هر حال این نشان می دهد که اقتصاد ما 

در موقعیت الاکلنگی قرار دارد. «
این پژوهشگر ارشد اقتصادی کشورمان اصلاحات اساسی در 
بخش بهره وری را عامل افزایش تولید ذکر کرد و گفت:» بدون 
استفاده مطلق از عوامل تولید، صرفا از طریق افزایش بهره وری 

،می توان تولید را ارتقا داد.«
نگاه واقع گرایانه به توسعه

این اقتصاددان با بیان اینکه باید با یک نگاه بلندمدت توسعه ای 
به حل مسایل اقتصادی کشور داشته باشیم،خاطرنشان کرد:» 
کیفیت رشد ضعیف است. ما درگیر قفل شدگی نظام مند یا 
به نوعی شکست نظام مند هستیم،این مشکل سبب شده تا 

اقتصاد ما دچار پدیده قفل شدگی شود.«
او اضافه کرد:» نکته بعد این است که ما دچار یک شکاف 

تاریخی و تمدنی در منطقه شدیم.اگر در گذشته در منطقه 
برتر بودیم اما واقعیت این است که امروز بر مبنای شاخص های 
اقتصادی، حتیاز ترکیه عقب هستیم، از عربستان هم به نوعی 
عقب افتادیم. ممکن است که با ادامه وضعیت موجود، به نظر 

من دچار حاشیه زدگی منطقه ای هم بشویم.«
دینی ترکمانی در گفت وگو با خبرآنلاین با اشاره به آمار 
رشد تولید ناخالص داخلی ایران  و پژوهشی که در این زمینه 
انجام شده، عنوان کرد:»براوردی که  در سال ۲۰۱۴، بر مبنای 
تولید ناخالص ملی، صورت گرفت،ایران را در رتبه ۱8 قرارداد،  
GDP نیز رقمی در حدود ۱۲8۴ میلیارد دلاربود. اگر با همین 
سرعت پیش بریم  در سال ۲۰۳۰ مجددا در رتبه ۱8 قرار 
خواهیم گرفت،البته با درآمد سرانه ۱9۱۴ میلیارد دلار؛در 
حالی که با سرعت رشدی که ترکیه دارد، هرچند که  در سال 
۲۰۱۴ رتبه این کشور ۱7 بوده و تنها یک رتبه از ما بالاتر 
بوده،اما در سال ۲۰۳۰  ترکیه در رتبه ۱۳ با درآمد سرانه 
۲7۱۴ میلیارد دلار قرار می گیرد.از سویی عربستان  که در 

۲۰۱۴، در رتبه ۱۴ بوده، در ۲۰۳۰ در جایگاه ۱۱ با ۳۲۱۲ 
میلیارد دلار قرار می گیرد.« او تاکید کرد:» این پیش بینی ها 
برمبنای نرخ رشد اقتصادی با ثبات ۴ تا ۴.۵ درصدی برای 
کشورمان اتفاق می افتد و قطعا اگر رشد کمتر باشد،این رتبه 

و این میزان درآمد سرانه بدست نخواهد آمد.«
این پژوهشگر ارشد اقتصادی در ادامه با مقایسه وضعیت 
پاکستان با ایران نیز گفت:» پاکستان در همان بررسی ها در 
سال ۲۰۱۴ رتبه ۲۵ را داشته است اما این کشور کم کم جلو 
می آید .پیش بینی می شود در سال ۲۰۵۰  این کشور در رده 

۱۵ با ۴۲۵۳ میلیارد دلاردرآمد سرانه قرار بگیرد.«
چگونه اول شویم؟

 این استاد دانشگاه با بیان اینکه واقعیت امر این است که با 
تلاشی که می کنیم یا هدف گذاری که کردیم برای قدرت اول 
در منطقه شدن، با ادامه این وضعیت باید کاملا خداحافظی 
موانع  از  دهیم.یکی  رویه  تغییر  اینکه  مگر  کنیم،گفت:» 
تودرتوی نهادی یعنی مراکز قدرت متعدد است. مراکز تصمیم 

گیری متعدد در کشور وجود دارد. دولت در دولت، دستگاه در 
دستگاه. نهاد در نهاد، قانون در قانون. در واقع ریشه فسادها به 

همین تودرتویی نهایی مرتبط است.«
او ادامه داد:»تودرتوی نهادی، سه پیامد و عارضه مهم دارد؛ 
اول اینکه موازی کاری را به شدت افزایش می دهد و بودجه 
را صرف تلاش هایی در جاهایی می کند که جای دیگر هم 
اینکه  دوم  می شود.   هزینه  بی مورد  بودجه  و  شده  صرف 
مسولیت پذیری و پاسخگویی در سطح سیستم بسیار پایین 
پیدا  افزایش  شدت  به  مقررات  و  قوانین  زدن  دور  می آید. 
می کند. در این فضا امکان درگیر شدن در فساد، بسیار بیشتر 
می شود.  سوم اینکه ما درگیر بی ثباتی شدید در ساختارهای 
سازمانی، تاسیس ها، انحلال ها، ادغام ها و تفکیک ها هستیم. 
 coordination می شود  نهادی  تحلیل  در  سه،  این  پیامد 
failure، شکست در هماهنگ سازی سیاسی. یعنی اجزای 
نظام حکمرانی به معنای کلی در اقتصاد ایران، این حداقل 

شرط سازگاری با یکدیگر را ندارند. «
راهکار بحرانی از جنس بیکاری

 دینی ترکمانی در ادامه با بیان اینکه ما درگیر اقتصادی 
هستیم که با بحران بیکاری مواجه است،عنوان کرد:» جمعیت 
بیکاران کشور بر طبق آمار رسمی و با اصلاح ساعات محاسبه 
بیکاری سه میلیون و ۲۰۰ هزار نفراست، از سویی بانک ها هم 
به رغم بحث هایی که در مورد نرخ ارز و قیمت های واقعی و پس 
انداز وجود دارد، توانستند به اندازه ای که منابع برای پروژه های 
سرمایه گذاری لازم است، منابع را تجهیز کنند. همیشه نسبت 
 GDP بالاتر از نسبت سرمایه گذاری به GDP پس اندازها به
بوده. یعنی ما موانعی که پیش روی انباشت سرمایه وجود دارد، 
شکاف ارزی، کمبود درآمدهای ارزی برای تامین نیازهای ارزی 

پروژه ها نداشتیم.«
او ادامه داد:» ارتقای بهره وری سرمایه است که باید در زمان 
کوتاه تری به مرزهای دانش جهانی  برسیم ؛ وقت آن رسیده 
که  اقتصاد دانش بنیان در راس تصمیم گیری ها قرار بگیرد.«

این پژوهشگر اقتصادی تاکید کرد:»صحبت کردن در مورد 
اقتصاد دانش بنیان کافی نیست و باید به مرحله اجرا برسد 
، اما  ما یک ساختار قدرتی داریم که خیلی تودرتو است و 
اجازه نمی دهد برنامه هایی که روی کاغذ خوب تعریف می شود 
در عرصه عمل به خوبی پیش نمی رود،این مشکل باید ابتدا 

حل شود.«

دینی کارشناس و پژوهشگر اقتصادی: 

پدیده قفل شدگی با اقتصاد دانش بنیان می شکند 
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 دومین سرمربی تیم ملی هم رفت

از طلای المپیک تا کودتا - انوشیروان
 قربانی کیانوش

دومین سرمربی تیم ملی وزنه برداری هم بعد از تنش با کیانوش رستمی مجبور 
به کناره گیری از سمت خود شد تا چرخه تغییر مربیان بعد از تنش با ورزشکاران 

ادامه دار باشد.
استعفای سجاد انوشیروانی سرمربی تیم ملی وزنه برداری ایران تنها یک دلیل واضح 
داشت و آن هم وتو رأی او و شورای فنی فدراسیون بود که این طور اعلام شده بود: 
"تمام ورزشکاران باید تحت چارچوب قوانین فدراسیون باشند" اما کیانوش رستمی 
نظری مخالف داشت که درنهایت حرف او به کرسی نشست.  کیانوش رستمی طلای 
المپیک ریو را کسب کرد و پس از آن مدعی شد تا با متد سرمربی تیم دیگر در تیم 
ملی نخواهد بود. قبل از المپیک با این درخواست او موافقت شد تا جایی که کیانوش 
به صورت انفرادی تمرین کرد و در مسابقات اجازه نداد تا انوشیروانی او را کوچ کند و 
بعد از المپیک هم اساسنامه شورای فنی را امضا نکرد که در آن آمده بود برنامه تمرینی 
تمام ورزشکاران در چارچوب سیاست های فدراسیون و داخل اردو می بایست باشد. با 
تمام این تصمیمات گرفته شده کیانوش بی اعتنا به مصوبات ترجیح داد به اردو نیاید 
تا جایی که در دو رویداد هم از ترکیب تیم ملی کنار گذاشته شد تا اینکه علی مرادی 
رییس فدراسیون وزنه برداری مجوز تمرین او در اردوی تیم ملی با مربی شخصی را 
صادر کرد.  همین شد تا سجاد انوشیروانی از سمت خود استعفا دهد و دلیل آن را 
لکه دار نشدن جایگاه مربیگری و حفظ شان بزرگان ورزنه برداری عنوان کرد. اما این 
مسئله ریشه در اتفاقات گذشته نیز دارد و مربوط به این المپیک نیست. در المپیک 
لندن هم تنش هایی این چنینی وجود داشت که درنهایت موضع بهداد سلیمی و 
کیانوش رستمی به برکناری کوروش باقری منجر شد و حالا بعد از المپیک ریو نوبت 
سجاد انوشیروانی است که با نظر ورزشکاران شغل خود را از دست بدهد. ریشه این 

تعویض مربیان با موضع گیری ورزشکاران در وزنه برداری را باهم مرور خواهیم کرد:
* دست به یکی علیه سرمربی بعد از المپیک لندن

داستان موضع گیری علیه سرمربی تیم ملی تنها به این روزها و سال ها باز نمی گردد 
بلکه مشابه همین داستان یعنی تاخت وتاز بر نفر اول تیم و پیروزی ورزشکار بر سرمربی 
بعد از المپیک لندن هم اتفاق افتاده بود که در آنجا هم یک پای دعوا کیانوش رستمی 
بود. وزنه برداران پس از المپیک به بهانه بدرفتاری حسابی به کوروش باقری تاختند و 
از بی اخلاقی های این مربی در اردوها مدام اعتراض کردند و حتی کار تا جایی پیش 
رفت که بهداد سلیمی، بعد از طلای لندن در برنامه زنده تلویزیونی به بهانه همین 
بی اخلاقی به باقری تاخته و در جمله ای عجیب و با لحنی نامناسب به سرمربی تیم 
گفت:" من ضرر نمی کنم و حالا ببینیم پس از من چه کسی برایت مدال می گیرد؟ "

* 6 سال پیش اولین تلاش کیانوش برای تغییر سرمربی 
بعد از اینکه تنش بهداد سلیمی و سرمربی تیم بالا گرفت کیانوش رستمی هم 
به جمع معترضین پیوست تا همراه بهداد پروژه برکناری سرمربی را کلید بزنند. بنا 
به دلایل حاکم بر آن زمان تیم ملی کیانوش رستمی در گفت وگویی گفته بود:» ما 
ابتدا فقط با بودن کوروش باقری در تیم ملی مشکل داشتیم و این را بارها به رئیس 
فدراسیون هم گفتیم اما امروز خود رضازاده هم به دنبال خراب کردن ماست. او 
خودش دوست دارد با ما کل کل کند و انگار او هم می خواهد وارد این قضیه شود.« 
تاخت وتاز بهداد و کیانوش علیه کوروش باقری از همان جا آغاز شد که درنهایت به 

کناره گیری سرمربی تیم ملی منجر شد.
* سجاد انوشیروانی یا ترسو است یا چاپلوس

وقتی این اعتراضات به اوج خود رسید کیانوش رستمی مدت ها در رسانه ها فعال 
بود و انواع اتهامات را به کوروش باقری می زد. خبرنگار در سؤالی به کیانوش رستمی 
پرسید:" جالب است، به غیر از شما و سلیمی دیگر وزنه برداران المپیکی واکنشی 

نسبت به سرمربی تیم ملی نداشته اند؟" 
رستمی این طور پاسخ داده است:» سجاد انوشیروانی صحبت کرد اما بعد تمام 
صحبت هایش را تکذیب کرد. سجاد انوشیروانی با ما در اردوها بود و بی حرمتی ها را 
دیده بود حالا نمی دانم بر اساس ترس یا شاید چاپلوسی حرفش را تکذیب کرده است. 

نواب نصیر شلاق هم دیروز به خودش آمد و بالاخره حرف زد.«
* حالا پروژه المپیک ریو

کیانوش رستمی در مقطعی تصمیم گرفت اردوی تیم ملی را ترک و تمرینات خود 
را به تنهایی دنبال کند. او وقتی تصمیم به ترک تیم ملی گرفت در توضیح خود گفته 
بود:» تمریناتی که تیم ملی وزنه برداری این روزها انجام می دهد متعلق به ۱۵ سال 
پیش و منسوخ شده است. با این تمرینات نمی توانستم به مدال طلای المپیک برسم. 
به همین دلیل برای رسیدن به مدال طلا از متد روز دنیا استفاده کردم. در کمتر از دو 
ماه توانستم دو بار رکورد دنیا و المپیک را جابه جا کنم و این فقط با استفاده از روش 
جدید و متد روز دنیا ممکن بود. این روش را به تنهایی انجام دادم و سعی خواهم کرد 
همین روش را برای حضور در بازی های المپیک ۲۰۲۰ هم ادامه بدهم.« با این شرایط 
او تمرینات خود را به صورت انفرادی دنبال کرد. او حتی به سرمربی تیم ملی اجازه نداد 
تا در کنار تخته برای هدایت او بایستد و پایان کار او طلای المپیک و رکوردشکنی 
بود که از همان جا اختلافات هم دامنه بیشتری پیدا کرد چراکه او مطالبات جدیدی از 
فدراسیون داشت و شرایط با قبل از المپیک تفاوت بسیاری پیداکرده بود به طوری که 

کیانوش رستمی حالا با تمرینات اختصاصی قهرمان المپیک شده است.
* قهر برای تحت فشار قرار دادن فدراسیون

تنش ها بین کیانوش رستمی و سجاد انوشیروانی تا جایی ادامه داشت که کیانوش 
دست از تمرینات خود کشید و فدراسیون را مقصر این مسئله دانست:» من دیگر 
تمرین نمی کنم و از بعد از المپیک تقریباً تمرین خاصی انجام ندادم. هیچ انگیزه ای 
هم برای تمرین کردن ندارم. من تلاشی برای پایان تمریناتم نداشتم و تنها دلیل این 
بود که فضا برایم فراهم نبود. اگر کوتاهی نمی شد و فضا فراهم بود،  مطمئنا با آرامش 
تمرین می کردم اما همه می دانند که این اتفاق نیفتاد. من همین حالا هم ورزش را 

کنار گذاشتم و بعد از المپیک دیگر تمرین نکردم.«
* سجاد انوشیروانی مثل کوروش باقری کنار گذاشته شد

درنهایت فدراسیون وزنه برداری تصمیم گرفت تا کیانوش رستمی را با مربی شخصی 
راهی اردو کند که درنهایت منجر به استعفای سجاد انوشیروانی شد. او بعد از این اتفاق 
گفت:» به خاطر اینکه جایگاه مربی بیشتر از این لکه دار نشود و بتوانم حرمت بزرگان 
وزنه برداری را حفظ کنم از سمتم به عنوان سرمربی تیم ملی کناره گیری کردم. 
البته من تا الان هیچ قراردادی با فدراسیون نداشتم. امیدوارم تیم ملی در مسابقات 
جهانی عملکرد خوبی داشته باشد و من برای کیانوش رستمی، سهراب مرادی و سایر 
وزنه برداران آرزوی موفقیت دارم. امیدوارم از این پس جایگاه مربی حفظ شود. مطمئن 

باشید به تیم ملی برنمی گردم.«
* اگر این ورزشکارسالاری نیست پس چه نام دارد ؟

اینکه حق با کیانوش رستمی بوده یا سجاد انوشیروانی موضوعی است که افراد درون 
فدراسیونی در مورد آن تصمیم بگیرند اما مشکل کنونی وزنه برداری این شده است 
که ورزشکاران به راحتی پس از هر المپیک به محض کسب مدال مطالباتی خارج از 
عرف دارند که بر خلاف تمامی مصوبات اجابت می شود، حتی اگر آن درخواست به 
استعفای سرمربی تیم ملی منجر شود. اینکه درخواست این ورزشکاران به حق بوده 
یا خیر در حال حاضر دغدغه مهم نیست، موضوع حائز اهمیت این است که طلای 
المپیک می تواند مرزهایی را جا به جا کند که به قول سجاد انوشیروانی این جا به 

جایی ها به لکه دار شدن جایگاه سرمربی منجر می شود.

رقابت های جهانی تکواندو- کره جنوبی

دومین المپیکی ایران هم حذف شد
دومین و آخرین نماینده المپیکی تیم مردان کشورمان در رقابت های قهرمانی جهان 

در روز پنجم این رقابت ها با شکست مقابل نماینده انگلیس حذف شد.
سجاد مردانی نماینده 87+کیلوگرم کشورمان در سومین مباره خود با نتیجه غیر 
قابل تصور ۱۴ بر یک مغلوب ماهاماچو از انگلیس شد و از دور رقابت های بیست 
و سومین دوره رقابت های قهرمانی جهان کنار رفت. نماینده 87+ کیلوگرم مردان 
کشورمان در اولین مبارزه خود  ۱۱ بر ۶ از سد تیموهینو از فنلاند عبور کرده بود 
و در دومین مبارزه خودنیز مقابل روسلان ژاپاروف از قزاقستان در راند طلایی پیروز 
شد. سجاد مردانی در جریان المپیک ریو نیز از دور مسابقات حذف شده و با حذف 
او در موجو هر دو المپیکی مردان اعزامی به این دوره از مسابقات از جدول رده بندی 
کنار رفتند. عاشورزاده نیز روز سه شنبه مقابل نماینده روسیه شکست خورده و حذف 

شده بود.

ایران درحالی به کار خود در بیست و  تیم ملی والیبال 
هشتمین دوره رقابت های لیگ جهانی پایان داد که اتفاق 
مثبتی در این تیم مشاهده نشد و هفته آخر هم زنگ تفریح 

بودیم.
سال هاست که والیبال در سطح اول لیگ جهانی حضور 
داشته و قرار است تا چند سال آینده نیز در این تورنمنت 
بزرگ با بهترین  تیم های والیبال جهان همگروه باشد اما 
متاسفانه هنوز نتوانسته به حرفه ای گری تیم هایی مانند 

روسیه، ایتالیا و برزیل برسد.
همه تیم های بزرگ دنیا به لیگ جهانی به چشم کسب 
تجربه و آمادگی برای مسابقات قهرمانی جهان و یا المپیک 
نگاه می کنند اما برای والیبال ما چیزی غیر از این است.  
همیشه به چشم کسب نتیجه و یا سرپوشی بر روی ضعف 
ورزش های تیمی به آن نگاه کردیم و قطعا این نوع برنامه 

ریزی خیلی به صلاح این رشته پرافتخار نخواهد بود. 
لیگ جهانی امسال نیز برای ما قصه تکراری سال های 
گذشته را داشت، با این تفاوت که کادر فنی جدیدی روی 
نیمکت بود و بازیکنان خسته تر و بی انگیزه تر از سال های 
قبل نتایج ناامید کننده ای کسب کردند. شاید این انتطار 
زیادی از والیبال ایران و کولاکوویچ باشد که تیم های قدرتمند 
دنیا را شکست دهیم، تیم هایی که به مراتب حرفه ای تر و 
منسجم تر هستند و لیگ والیبال در آن کشور ها به معتای 
واقعی حرفه ای برگزار می شود اما روی صحبت و نقد پیرامون 

بازیکنانی است که استفاده شد.
درخشیدن بازیکنان تیم جوانان در قالب تیم کاله و همچنین 
تیم یک دست زیر ۲۳ سال)تیم ملی امید( به خانواده والیبال 
این نوید را داد که می توان بعد از این نسل طلایی باز هم 
به تیم ملی امید داشت. با حضور کولاکوویچ که خود مدعی 
داشتن تخصص در تغییر نسل است انتظار داشتیم فدراسیون 
والیبال و شخص سرمربی تیم ملی همانند تیم های دیگر 
حاضر در لیگ جهانی بهترین استفاده را از لیگ امسال داشته 
و با میدان دادن به چهره های جوان تنور رقابت برای پوشیدن 

پیراهن تیم ملی را داغ کنند. 
هرچند در لیست معرفی شده به فدراسیون جهانی چهره 
های جدیدی حضور داشتند اما با توجه به سن و سال آن 
ها به هیچ جه نمی توان اسم جوانگرایی را روی این تغییرات 
گذاشت. هرچند والیبال ایران مانند ایتالیا و روسیه از چهره 
های جوان ممتاز، غنی نیست و نیز تیم ملی جوانان درگیر 
اردوی آمادگی مسابقات قهرمانی جهان بود اما بودند بازیکنانی 
که می توانستند در کنار تیم ملی حضور داشته و انگیزه آن 
ها شادابی را در چهره تیم زنده کند. همان طور که معنوی 

نژاد این کار را کرد و توانست تحسین بسیاری از کارشناسان 
را جلب کند. درهفته اول و بعد از نمایش ضعیف مقابل برزیل 
و ایتالیا که چند مهره اصلی خود را نیز به همراه نداشتند 
به نیمکت نشینان میدان داده شد و حاصلش پبروزی برابر 
لهستان بود. این اتفاق می توانست در بازی های قبل و زمانی 
که غفور به دلیل مصدومیت شرایط خوبی نداشت و یا تیم در 
دریافت با مشکل روبه رو بود رخ دهد اما اصرار بر استفاده از 
ترکیب تکراری که به گفته کارشناسان به دلیل نبود شناخت 

کافی کولاکوویچ بوده شادابی را از تیم دور کرد.

در هفته دوم تهران میزبان بود و حضور هوادار این نوید را 
می داد که بازی ها با پیروزی همراه باشد. با اینکه بلیط ها 
گران شد اما هوادار آمد، موسوی هم به تیم اضافه شد پیروزی 
هم کسب شد اما دو پیروزی نزدیک  ۳ بر ۲  و یک شکست 
۳ بر صفر خیلی به کام جامعه والیبال خوش نیامد. این نکته 
را در نظر داشته باشید که آرژانتین درحالی در تهران ۳ بر ۲ 
مغلوب تیم ما شد که کونته و دچکو ۲ مهره اصلی خود را در 
اختیار نداشت. هفته سوم و پایانی هم که انگار زنگ تفریحی 
بود و بازیکنانی را در زمین دیدیم که خود را از پیش بازنده می 
دانستند. به آمریکایی باختیم که اندرسون، دیوید لی، راسل و 
چند بازیکن اصلی خود را به همراه نداشت. به روسیه ۳ برصفر 
باختیم درحالی که آن ها ۱۴ بازیکن جدید با خود به لیگ 
آورده بودند و در نهایت به لهستان هم  باختیم تا پرونده لیگ 

جهانی برای ایران  بسته شود.
در این تیم ملی که اثری از طراوت در آن دیده نمی شد 
به هیچ وجه جوانگرایی صورت نگرفت بلکه بازیکنانی اضافه 
شدند که پیش از این پشت خط مانده بودند. نکته جالب این 
جاست که در این شرایط هم خیلی از آن ها استفاده نشد و 
به جز یک یا دو بازی از همان ترکیب تکراری همیشه استفاده 
کردیم. فدراسیون  باز هم نتوانست همانند تیم های دیگر از 
لیگ جهانی استفاده بهینه را داشته باشد و از این میدان بزرگ 
برای تجربه اندوزی جوانانش بهره ببرد. در همه جای دنیا 
بعد از مسابقات المپیک پوست اندازی برای چهار سال آینده 
آغاز می شود اما تنها اتفاقی که شاهد آن بودیم استفاده 
نصف و نیمه از پشت خط مانده های سال های گذشته 
والیبال بود. حال لیگ جهانی را پشت سر گذاشتیم و باید 
منتظر مسابقات انتخابی جهان و پس از آن جام قهرمانی بین 
قاره ها بمانیم. در این شرایط ایجاد انگیزه در بازیکنان تیم ملی 
که گویا حضور در المپیک و چند دوره لیگ جهانی آن ها را 
اشباع کرده و البته اضافه کردن چند چهره جوان به تیم ملی 
کار کولاکوویچ و دستیارانش را سخت خواهد کرد و باید دید 

از پس این امتحان برخواهند آمد یا خیر.

قصه تکراری والیبال وسرپوش گذاشتن برضعف ها

یک هفته زنگ تفریح بودیم

پرونده نقل و انتقالات تیم فوتبال استقلال درحالی به 
ورق های آخر رسیده است که وعده سرمربی این تیم 
برای جذب چند بازیکن بین المللی عملی نشد و هنوز 

ضعف هایی وجود دارد.
نقل و انتقالات لیگ برتر رو به پایان است و تیم ها در 
حال تکمیل شدن، البته از منظر زمان هنوز فرصت برای 
حذف و اضافه وجود دارد اما واقعیت این است که تیم 
ها در حال بسته شدن هستند و جای خالی زیادی باقی 

نمانده است.
استقلال با توجه به اینکه چهار سال است که جام نیاورده 
و قهرمان نشده و با توجه به اینکه قرارداد بازیکنانش را 
مثل پرسپولیس تمدید نکرده بود در کانون توجه نقل و 

انتقالات قرار گرفته است.
بازگشت به خواسته های منصوریان

پرسش در این رابطه این است که آیا استقلال عالی 
یارگیری کرده است یا همچنان به اندازه یک تیم بالای 
جدولی و خوب تیم بسته شده است؟ فراموش نکنید از 
استقلال و پرسپولیس توقع قهرمانی می رود نه صرفا بودن 

در کورس.
منصوریانی که از نقل و انتقالات استقلال راضی است 
و این را در سایت رسمی باشگاه استقلال به وضوح اعلام 
کرده است روز 9 خرداد ماه دو موضوع را اعلام کرد: اول 
اینکه چهار بازیکن بین المللی لازم داریم و دوم اینکه 
از فردا تا ۱۰ روز آینده قرارداد تمامی بازیکنان استقلال 
تمدید می شود)اینجا می توانید مصاحبه منصوریان را 
بخوانید(. با این حال از چهار بازیکن بین المللی)ملی( تنها 
منتظری جذب شد و دیگر خریدهای استقلال هیچکدام 
بین المللی نبودند و قراردادها هم همچنان در حال تمدید 
شدن هستند آن هم در حالی که در تیر ماه به سر می 
بریم. در واقع خواسته های منصوریان برآورده نشده و این 

عجیب است که او در این مقطع از نقل و انتقالات راضی 
است.

خریدهایی با اولویت های دوم
منهای پژمان منتظری در واقع باقی خریدها در اولویت 
دوم منصوریان قرار داشتند، گادوین منشا، ساسان انصاری، 
جباروف، مهدی شیری، شایان مصلح، زهیوی، سیامک 
نعمتی، امید جهانبخش، دانیال ماهینی، مرتضی تبریزی 
و دانشگر بازیکنانی بودند که منصوریان می خواست. اما 
خرید های استقلال تقریبا در همه موارد به اولویت های 

دوم و سوم رسید.
در خط حمله نشانی از آقای گل ها و ملی پوشان نیست
خط حمله استقلال گنگ است، آنها کاوه رضایی بهترین 
گلزن خودشان را از دست دادند و بیت سعید را با آماری 
خوب و سجاد شهباززاده را با آماری بد به خدمت گرفتند. 
سجاد تنها دو گل زد و در ۶ بازی در کل فصل قبل به 
میدان رفته است. بیت سعید هم خرید خوبی است اما 
ملی پوش نیست و عالی محسوب نمی شود. در واقع در 
این خط نه آقای گلی وجود دارد، نه گادوین منشایی 
که نفر دوم شد، نه ساسان انصاری که نفر سوم گلزنان 
لیگ برتر بود. اینجا البته داریوش رضائیان و جابر انصاری 
که بازیکنان خوبی هستند هم دیده می شوند همینطور 
محسن کریمی ویرانگر که هیچکدام ملی پوش نیستند و 

ببین المللی هم محسوب نمی شوند.
خط دفاعی پیر

مسلما یعقوب کریمی نه جزو بهترین چپ های فوتبال 
ایران است و نه برای استقلال خوب بازی کرده است، 
زکی پور چند بازی خوب برای استقلال داشت اما او هم 
بهترین ایران نیست، ملی پوش هم نیست. در واقع در 
سمت چپ استقلال فوق العاده نیست. در سمت راست 
هم تا این لحظه هم خسرو حیدری و هم وریا غفوری 

هر دو جزو خوب ها هستند اما بهترین راست های ایران 
نیستند و البته غفوری هم مصدومیت های زیادی را تجربه 
کرده است.در دفاع وسط رابسون جان واریو از استقلال 
رفته است. او در واقع بهترین مدافع استقلال بود. به جای 
وی منتظری آمده که خرید عالی استقلال محسوب می 
شود، این بازیکن ملی پوش هم هست، با این وجود خروج 
رابسون وزن سنی دفاع استقلال را بالا برده است اگر مجید 
حسینی نبود این میانگین شاید بالاتر از ۳۴ سال قرار می 
گرفت. منهای زکی پور هر سه مدافع فیکس احتمالی 
استقلال بالای سی سال سن دارند و این میانگین بسیار 
بالایی است. که در بازی های سنگین و پشت سر هم می 
تواند برای استقلال دردسر ساز شود البته مجید حسینی 
می تواند این معادله را به هم بزند باید دید منصوریان کدام 

بازیکنان را فیکس می کند.
هافبک عجیب

روزبه  است،  ابراهیمی مصدوم  امید  در خط هافبک 
چشمی هم یک سال و نیم است که فوتبال بازی نکرده 
است. در چنین شرایطی باید تاکید کرد که این بخش مثل 
هندوانه در بسته است. شاید خوب، شاید بد. البته در کنار 
این دو بازیکن  باقری وو نورافکن هم هستند که تکلیفشان 
روشن تر از ابراهیمی و چشمی است و احتمال دارد این 

دو بازیکن کار را در استقلال شروع کنند.
شکست ها و پیروزی ها

استقلال در خرید منشا دیر اقدام کرد، در مورد شایان 
مصلح هم بازنده رقابت با پرسپولیس بود، البته داریوش 
شجاعیان را از پرسپولیس ربود اما مرتضی تبریزی را 

نتوانست از چنگال ذوب آهن بیرون بیاورد و ...
نتیجه گیری

بسیاری از خواسته های منصوریان اجرا نشده است. او 
البته اعتراضی ندارد و تشکر هم کرده است اما هم خودش 
و هم دیگران باید مراقب باشند که اسیر هیاهو نشوند و 
استقلال را برنده نقل و انتقالات ندانند چرا که در این 
صورت شرایط برای منصوریان و استقلال سخت می شود.
این روزها برخی می کوشند در رسانه ها استقلال را برنده 
نقل و انتقالات بدانند اما واقعیت این است که پرسپولیس با 
۶ ملی پوش و آقای گل و نفر دوم گلزنان لیگ تیم بهتری 
دارد، سپاهان هم با کرانچار جلو می آید و منهای حاج 
صفی تقریبا خواسته های این مربی را به خدمت گرفته 
است و از منظر ملی پوش داشتن هم شرایط بهتری از 
استقلال دارند. با این حال امید استقلال به نیم فصل دوم 
پارسال است که استقلال آمار خوبی از خود به جا گذاشت. 
آن تیم خوب بود، اما به نظر نمی رسد در نقل و انتقالات 

اتفاق فوق العاده ای رخ داده باشد.

خط دفاعی پیر و خط میانی عجیب؛

اعتراض به کمیته داوران این بار از طرف داوران وعده منصوریان عملی نشد

 چاقو دسته خودش را برید
فهرست جدید داوران و کمک داوران لیگ برتری که از سوی کمیته داوران 

فدراسیون فوتبال اعلام شده، اعتراض هایی را در پی داشته است.
کمیته داوران فدراسیون فوتبال فهرستی از داوران را برای فصل هفدهم لیگ 
برتر فوتبال، اعلام کرد. در این لیست، نام برخی داوران لیگ برتری خط خورده و 
نام چند داور از لیگ دسته اول اضافه شده است. این فهرست حاوی نکاتی است که 
باید مورد بررسی قرار گیرد؛ نکاتی که اعتراض بخش زیادی از جامعه داوری فوتبال 
ایران را هم برانگیخته است. هر سال اعتراض به کمیته داوران از سوی مربیان و 
بازیکنان مطرح می شود اما شاید این بار، چاقو دسته خودش را بریده که داوران به 

عملکرد کمیته داوران اعتراض دارند.
۱ - معیارهای استانی

داوران انتخاب شده در فهرست جدید، طبق روال، از استان های مخلتف کشور 
هستند و این در حالی است که برخی داوران از استان هایی انتخاب شده اند که در 
لیگ برتر، نماینده ای ندارند. این موضوع به خودی خود اشکالی ندارد اما اعتراض 

برخی استان های دیگر نسبت به این انتخاب، ماجرا را وارد فاز دیگری می کند.
استان های معترض به این فهرست، مدعی اند که داوران انتخاب شده از برخی 
استان ها، پاسخی به رای آن استان به فریدون اصفهانیان برای ماندن در هیات 
رئیسه فدراسیون فوتبال است. اگر این فرضیه را بپذیریم - که بسیار بدبینانه 
است - می توان تصور کرد که در طول فصل هفدهم لیگ برتر، کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال با تیم ها و نظرات مدیران و مربیان آنها همراهی خواهند کرد و با 

درخواست های آنها برای چیدمان داوری کنار خواهد آمد.
۲- اعتراض خط خورده ها

در فهرست جدید اعلام شده، نام برخی از داوران و کمک داوران لیگ برتری 
خط خورده است و در فصل هفدهم قرار نیست در لیگ برتر قضاوت کنند. از 
این بین، خط خوردن نام برخی داوران و کمک داوران عجیب به نظر می رسد. به 
عنوان نمونه بار نامش چند کمک داور از لیست خط خورده که سال ها در لیگ 
برتر قضاوت کردند و این کار اعتراض هایی را برانگیخته است که باید از سوی 
کمیته داوران توضیح داده شود. اگر خط خوردن نام این داوران و کمک داوران 
دلیل درست و منطقی دارد باید به صورت شفاف اعلام شود وگرنه باید این رویه 

اصلاح شود.
۳ - عملکرد فصل قبل

شاید جالب ترین نکته فهرست جدید، اضافه شدن نام برخی داوران لیگ یکی 
باشد که فصل قبل عملکرد چندان خوب و قابل قبولی نداشته اند. در همین حال، 
داورانی هم هستند که نسبت به داوران اضافه شده به لیست، عملکرد بهتری 

داشته اند اما راهی به لیگ برتر نیافته اند.
در ادامه به عملکرد داوران لیگ یکی اضافه شده به لیست می پردازیم:

* جواد رحیم زاده؛ فارس، قضاوت در لیگ یک ۲ بار، ذخیره لیگ برتر ۶ بار
* علی بای؛ گلستان، قضاوت در لیگ یک ۴ بار، ذخیره لیگ برتر 7 بار

* کمیل غلامی؛ گیلان، در لیگ یک ۲ بار، ذخیره لیگ برتر 7 بار
* پیمان فرخی مهر؛ خوزستان، قضاوت در لیگ یک ۲ بار، ذخیره لیگ برتر ۴ بار

* شاهو اصلانی؛ کردستان، قضاوت در لیگ یک ۳ بار، ذخیره لیگ برتر ۶ بار
* ناصر جنگی؛ آذربایجان شرقی، قضاوت در لیگ یک ۴ بار، ذخیره لیگ برتر 

۳ بار
* حسین ترابیان؛ تهران، تعداد قضاوت در لیگ یک ۴ بار، ذخیره لیگ برتر ۶ بار

در حالی نام داورانی با تنها دو قضاوت در لیگ دسته اول، در لیست قرار گرفته 
که داورانی در لیگ یک بوده اند که قضاوت های بیشتری داشتند و به عنوان داور 
ذخیره لیگ برتر هم بیشتر حضور داشته اند. کمیته داوران فدراسیون فوتبال در 
این مورد هم باید توضیح دهد که اگر ملاک انتخاب داوران، عملکرد آنها بوده، پس 
چگونه داورانی با عملکرد ضعیف تر دعوت شده اند و داورانی با عملکرد بهتر از حضور 

در لیگ برتر جا مانده اند؟
چگونه می شود قبول کرد که کمیته داوران، داوری را که به او برای قضاوت در 

لیگ دسته اول اعتماد نشده، برای قضاوت در برتر دعوت کند؟
علاوه بر این مشکلات، می توان به گلایه داوران و کمک داوران تهرانی نسبت به 
لیست اشاره کرد. آنها اعتقاد دارند که لیست اعلام شده به نوعی علیه تهرانی ها 

است و از این بابت، تهرانی ها گلایه مند هستند.

نامه الاهلی به AFC برای انتخاب امارات به 
عنوان میزبان دیدار برابر پرسپولیس

باشگاه الاهلی عربستان در نامه ای که به کنفدراسیون فوتبال آسیا نوشت رسما 
ابوظبی را به عنوان میزبان دیدار برگشت خود برابر پرسپولیس انتخاب کرد.

به گزارش ایسنا و به نقل از eremnews، الاهلی عربستان حریف پرسپولیس در 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا است. با توجه به این که دو کشور ایران و 
عربستان اجازه میزبانی از همدیگر را ندارند بازی های نمایندگان دو کشور به اجبار 
در زمین بی طرف برگزار می شود. پرسپولیس پیش از این تصمیم گرفت که کشور 
عمان را به عنوان میزبان دیدار با الاهلی انتخاب کند. با وجود این که پیش بینی 
می شد که نماینده عربستان هم ورزشگاه سلطان قابوس را انتخاب کند اما به یکباره 
تغییر موضع داد. روزنامه الریاضیه عربستان امروز اعلام کرد که باشگاه الاهلی در 
نامه ای رسمی به AFC رسما ابوظبی را به عنوان میزبان دیدار خود با پرسپولیس 
اعلام کرده است و منتظر پاسخ کنفدراسیون فوتبال آسیا است. قرار است دیدار 

رفت دو تیم ۲۲ آگوست و دیدار برگشت ۱۲ سپتامبر برگزار شود.

9 کنار 9۰. قرار است امسال کنار هم مقابله ای سخت با مدافعان حریفان لیگ برتری 
و البته آسیایی داشته باشند. آنها دو مهاجم اصلی پرسپولیس در این فصل خواهند بود

به گزارش "ورزش سه" و به نقل از ایران ورزشی فصل پیش و در مقاطعی که علی علیپور 
به عنوان زوج کنار مهدی طارمی بازی می کرد این دو مهاجم فاصله زیادی با هم نداشتند. 
معمولا در مدل ایتالیایی این سیستم، وقتی تیم قصد دفاع از جلو داشته باشد، دو مهاجم 
تیم از یکدیگر فاصله می گیرند و در این شرایط هافبک تهاجمی تیم آنقدر بالا می آید که 
بعضا در نقش مهاجم ظاهر می شود. پرسپولیس از این مدل ایتالیایی استفاده نمی کرد و 
با توجه به سیستم ۲-۴-۴ دیاموند این تیم دو مهاجم سرخ ها بیشتر نزدیک به هم و در 
کنار مدافعان میانی حریف بودند. در مقاطعی بخصوص یک سوم پایانی فصل زوج طارمی 
- علیپور کارایی بالایی از خود نشان دادند و حتی در مقام مقایسه با زوج طارمی - امیری 
بهتر عمل کردند. این برتری و هماهنگی بالاتر از آنجایی نشات می گرفت که مدل توپگیری 
علیپور با امیری که اساسا مهاجم نیست و بیشتر یک هافبک چپ شناخته می شود، تفاوت 
داشت. در این حالت علیپور هم مقابل خط دفاع و در بین مدافعان حریف صاحب توپ 
می شد اما در حالت دیگر امیری نمی توانست بین خط میانی و دفاع حریف توپ بگیرد و 
همزمان طارمی پشت دفاع حریف صاحب توپ شود. در واقع در این روش سیالیت لازم 
بین مهاجمان پرسپولیس وجود نداشت و همین باعث می شد اختلالاتی در هماهنگی 

شان ایجاد شود.
در مورد زوج منشا - طارمی که بعید نیست از ابتدای فصل کنار هم به میدان بروند البته 
هنوز چیزی مشخص نیست اما بیشتر گمانه زنی ها مبنی بر این است که این ترکیب 
می تواند زوج موفقی باشد. هر دو بازیکن درتصاحب توپ پشت مدافعان حریف عالی اند و 
خصوصیات مثبت دیگری از جمله جایگیری درست، سرعت بالا، مقابله بدنی با مدافعان 
حریف و بازی تخریبی، قدرت سرزنی و نواختن ضربه نهایی با هوش بالا دارند که از هر کدام 

مهاجمی کامل در قد و قواره فوتبال ایران می سازد.
از طرفی به نظر می رسد منشا در مقایسه با علیپور قدرت تمام کنندگی بیشتری داشته 
باشد و حتی بازی بین خطوطش از این مهاجم بهتر باشد. با این حساب اگر طارمی و منشا 
نوبتی این کار را به درستی انجام دهند می توان انتظار کارایی بالاتری از آنها داشت. البته 
تمام این مسائل ریز فنی می تواند تحت تاثیر مسائل کلی تر روانی گم شود و رنگ ببازد. 
مثلا اینکه ارتباط این زوج بیرون از زمین چگونه باشد. اینکه حسادتی در کار نباشد و حس 
همکاری بالا برود. فداکاری برای یکدیگر می تواند نشان صمیمیت این دو بازیکن در راس 
خط حمله پرسپولیس باشد که با توجه به خارجی بودن منشا و تازه وارد بودنش دشوار 
می نماید. البته طبیعی است که نمی توان انتظار داشت که این ارتباط در همان بازی های 
پیش فصل یا هفته های ابتدایی لیگ شکل بگیرد اما چنانچه دو بازیکن به لحاظ روانی 
نزدیک به هم باشند با توجه به کیفیت فنی شان احتمال موفقیت به عنوان یک زوج بالاتر 

خواهد رفت.
البته پیچیدگی های فوتبال حکم می کند به خصوصیات فنی و کیفیت بالای این 
مهاجمان هم اکتفا نکنیم. برای مثال می توان به بالاترین سطح فوتبال و یکی از بهترین های 
این پست اشاره کرد. رادامل فالکائوی کلمبیایی که روزی در همین سیستم ۲-۴-۴ اتلتیکو 
مادرید و زیر نظر دیگو سیمئونه کنار دیگو کاستا بازی های درخشانی ارائه می کرد در یونایتد 
فان خال و در همین سیستم کنار یک مهاجم ششدانگ و همه چیز تمام دیگر ناکارآمد 

نشان داد و از دور خارج شد.
از طرفی چنانچه این زوج به لحاظ روانی خیلی زود به شرایط مطلوبی برسند و به سطح 
قابل قبولی از هماهنگی دست یابند در مورد منشا و موفقیتش تردیدهایی وجود دارد. 
برخی معتقدند با توجه به قهرمانی پرسپولیس و نگرش تیم های حریف به این مجموعه، 
بیشتر حریفان پرسپولیس با گارد دفاعی و کاملا بسته مقابل این تیم حاضر می شوند. از 
طرفی منشا که در پیکان بازیکن پشت دفاع بود و بیشتر گل هایش را با فرار از میانه زمین 
و پشت مدافعان حریف به ثمررسانده اینجا فضای کمتری پیدا خواهد کرد و باید شرایط 
سخت تری را تجربه کند. برخی معتقدند این وضعیت کار را برای تکرار درخشش در پیکان 
سخت خواهد کرد اما گروه دیگر می گویند نوع بازی پرسپولیس و انعطاف پذیری این تیم 
در فاز حمله کاری خواهد کرد تا روند گلزنی های این مهاجم ادامه پیدا کند و زوج طارمی 

- منشا به احتمال زیاد موفق خواهد بود.صمیمیت

 و حس همکاری مکمل کیفیت بالای فنی

منشا - طارمی؛ زوج خوبی می شوند؟
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درمان خستگی آدرنال با نسخه های طب سنتی
زندگی امروزی مملو از خواسته های فراوان است، خانه، کار، خانواده، امور مالی و… 

همگی می توانند باعث خستگی غدد آدرنال در بدن شوند.
خستگی آدرنال وضعیتی است که در آن غدد آدرنال بر اثر فعالیت زیاد دچار 
خستگی شده و نمی توانند هورمون های مورد نیاز بدن را تولید کنند. برخی از 
استرس های شدید که می توانند باعث بروز چنین وضعیتی شوند شامل این موارد 
هستند: ورزش های شدید، تلاش بیش از حد برای برتر بودن، کار زیاد و شدید، 

مشکلات مزمن سلامتی. 
خستگی آدرنال می تواند مشکلات فراوانی را برایتان به وجود آورد. خستگی، هضم 
ضعیف، اختلالات خواب، کاهش عملکرد سیستم ایمنی بدن و افزایش سطح قند 
خون در بدن برخی از این موارد هستند. گیاهان دارویی و برخی مواد غذایی می توانند 
به تقویت و تحریک کردن غدد آدرنال در بدن شما کمک کنند. در ادامه به معرفی 
برخی از این گیاهان و غذاها می پردازیم. البته قبل از مصرف آنها حتما ابتدا با یک 

متخصص درباره خستگی آدرنال و مصرف مکمل  صحبت کنید.
ریشه شیرین بیان

ریشه ی این گیاه یکی از بهترین موادی است که می تواند به بازیابی غدد آدرنال 
و ارتباطات آنها با مغز کمک کند. ریشه شیرین بیان یک شفا دهنده ی قدرتمند 
است که به بدن کمک می کند تا با انواع استرس مبارزه کند. این ریشه همچنین به 
تنظیم سیستم ایمنی بدن، کاهش التهاب و حتی مبارزه با سرطان کمک می کند. 
برای بهره مندی از خواص بی نظیر ریشه ی این گیاه، حتما روزی یک تا دو فنجان 
چای ریشه شیرین بیان میل کنید. البته فراموش نکنید که مصرف شیرین بیان برای 
بیماران مبتلا به فشارخون بالا و نارسایی کلیه مناسب نیست و همچنین با داروهای 

قلبی سازگاری ندارد.
ویتامین ث

این ویتامین یکی از مواد مغذی بسیار مهم برای غدد آدرنال میباشد. در واقع 
ویتامین ث به غدد آدرنال کمک می کند تا هورمون های مورد نیاز بدن برای مقابله با 
استرس را تولید کنند. هرچه استرس بیشتری تجربه کنید، ممکن است به ویتامین 
ث بیشتری احتیاج داشته باشید. دوز معمول ویتامین ث برای کمک به غدد آدرنال 
حدود ۲۰۰۰ میلی گرم میباشد. اگرچه این مورد ممکن است برای هر فردی متفاوت 

باشد و باید با یک متخصص مشورت شود.
پانتوتنیک اسید

این اسید بخشی از ویتامین های ب کمپلس است که برای سلامت غدد آدرنال 
ضروری می باشد. به طور طبیعی این اسید به مقدار زیادی در غدد آدرنال وجود دارد، 
اما اگر استرس زیاد باشد، ممکن است غدد با کمبود آن مواجه شوند. دوز معمول 
این اسید برای درمان خستگی آدرنال ۱۵۰۰ میلی گرم است که البته باید همیشه 
به همراه ویتامین ب کمپلکس مصرف شود، زیرا این دو درکنار یکدیگر است که 

عملکرد مناسبی دارند.
جینسنگ سیبری

از گیاهان رایج در نسخه های طب سنتی برای درمان خستگی آدرنال است. مصرف 
این گیاه سبب می شود تا هورمون های آدرنال بیشتری در بدن تولید شود. برای 
درمان خستگی آدرنال به طور معمول دوز مصرف جینسنگ سیبری بین ۱۰۰ تا 

۲۰۰۰ میلی گرم است.

هرآنچه باید درباره اختلال خواب کودکان، علل و راه های درمان آن بدانید 

خواب در دنیای کودکان 
گـاهـی کودک قبل از خوابیدن یا موقع خواب، احساس ترس می کنـد، به همین دلیل 

والدین باید به اتاق او رفته و چراغ ها را روشن کنند و مدتی با او باشند. 
 نیاز به خواب به طور طبیعی در وجود هر انسانی وجود دارد؛ اما گاهی در روند یک 
خواب طبیعی، اختلال هایی به وجود می آید. در این بین درمان این نوع اختلال ها در 
دوران کودکی، از اهمیت ویژه ای برخوردار است و والدین باید با دقت خاصی روند 
بهبود درمانی فرزندان شان را طی کنند. علت، چرایی و راه های درمان اختلال های 
خواب کودکان، ما را بر آن داشت تا گزارش این هفته را به این موضوع اختصاص 

دهیم.
عوارض اختلالات خواب

اختلال های خواب به صورت کم خوابی )دشواری در شروع خواب، در خواب  ماندن 
درطول شب و بیداری زودتر از موقع(، پرخوابی و مشکل های همراه با خواب به وجود 
می آید. معمولا مشکل های خواب و کمبود خواب تأثیرهای منفی روی عملکرد 
کودکان در مدرسه، فعالیت های فوق برنامه و روابط اجتماعی آن ها بر جای می گذارد. 
مشکل های خواب در سال های اولیه زندگی کودکان بسیار رایج بوده و شامل بی میلی 
برای خوابیدن، بیدارشدن در اواسط شب، کابوس ها، وحشت های شبانه و راه رفتن و 
سخن گفتن در خواب و دندان قروچه می شود؛ معمولا در کودکان بی خوابی و پرخوابی 
کمتر شایع است و این دو در دوره نوجوانی بیشتر بروز پیدا می کند. دکتر حسن 
کرباسی متخصص اعصاب و روان، ایجاد تصادف و جراحت، بروز مشکل های رفتاری، 
خلقی، حافظه ای، توجه و یادگیری، مشکل های عملکردی و کندی در واکنش 

نشان دادن را ازجمله عوارض این نوع اختلال عنوان می کند.
عضو هیئت علمی پیشین دانشگاه علوم پزشکی کاشان، می افزاید: اغلب بی خوابی و 
پرخوابی در بیماران افســرده، مضطرب و بیماری های دوقطبی و روان پریشی شایع 
است. معمولا مشکلات این بیماران به صورت بی خوابی ظاهر می شوند. اختلال خواب 
به صورت دیرخوابیدن و دیر بیدارشدن در افراد بالغ افسرده و بیمارانی که اعتیاد دارند، 
شایع تر است. این افراد معمولا در نزدیکی صبح به خواب رفته و تا ظهر می خوابند که 

سبب افت تحصیلی و درصورت تکرار، ازدست دادن شغل شان می شود.
وی ادامه می دهد: در کودکان بزرگتر، شب ادراری نیز می تواند یک چالش به شمار 
آید. میزان نیاز به خواب و زمانی که برای به خواب رفتن کودکان طول می کشد، در 
آن ها متفاوت است. همچنین اینکه آن ها چقدر راحت به خواب می روند و اگر بیدار 
شدند، دوباره به خواب بروند نیز در هر کودک متفاوت است. این نکته حائز اهمیت 
است که شما به عنوان والدین، باید به کودکان تان کمک کنید تا عادت های خواب 

مناسبی داشته باشند.
مقابله با اختلال خواب

اختلال های خواب در کودکان نیاز به روش های درمانی متفاوتی با بزرگسالان دارد. 
تجویز قرص های خواب برای استفاده در کودکان، مورد تأیید سازمان غذا و دارو 
نیستند. استفاده از آن ها ممکن است برای کودک اعتیادآور باشد. اثرهای جانبی 
استفاده از قرص های خواب آور، می تواند برای کودکان خطرزا باشد؛ تجویز دارو باید 
آخرین مرحله درمان کودک قرار بگیرد، یعنی زمانی که دیگر روش های درمانی در حل 

مشکل او ناتوان باشند و در آن صورت نیز باید با تأیید یک پزشک متخصص باشد.
دکتر کرباسی با تأکید بر استفاده از درمان های طبیعی، می گوید: هرچند هنوز به طور 
علمی اثبات نشده، اما مصرف شیر به بهتر خوابیدن کمک می کند. همچنین مصرف 
سبزی ها و میوه ها نیز می تواند در این زمینه یاری دهنده باشد. پرخوری نیز منجر به 
بی خوابی می شود. سعی کنید از دادن غذاهای چرب و پرادویه به کودکان پرهیز کنید؛ 

ادویه زیاد ممکن است منجر به رفلاکس اسید و سوزش معده شود.
این متخصص اعصاب و روان می افزاید: افزایش فعالیت های فیزیکی در کودکان، 
می تواند آن ها را آن قدر خسته کند تا بدون هیچ مشکلی به خواب بروند. انجام برخی 
فعالیت های فیزیکی قبل از زمان خواب، می تواند درمان طبیعی و مؤثری برای مشکل 
خواب کودک تان باشد. بعضی کارهای ساده نظیر انجام کارهای خانه نیز می تواند در 
خوابیدن کودکان مؤثر باشد. گفته می شود که بابونه، بهترین درمان برای بی خوابی 
کودکان است؛ قبل از زمان خواب چند برگ بابونه در آب گرم ریخته و به کودک تان 

بدهید. شیر یا حبوبات درمان های طبیعی بسیار مؤثری هستند.
دکتر کرباسی می گوید: برخی اوقات شکم خالی باعث بیدار نگه داشتن کودکان در 
شب می شود؛ پس مطمئن شوید که کودکان به اندازه کافی شام خورده باشند. بیدار 
نگهداشتن کودکان درطول روز نیز می تواند روشی برای به خواب رفتن آن ها در شب 
باشد؛ آن ها را درطول روز بیدار نگه دارید. دو ساعت خواب در بعدازظهر، می تواند 

سیکل خواب آن ها را منظم کند.
وی توضیح می دهد: قبل از خواب باید از دادن خوراکی ها و نوشیدنی های شیرین 
به کودک پرهیز کرد، زیرا آن ها را بیش فعال و هوشیار نگه خواهد داشت، حتی اگر 

بسیار خسته باشند.
با کودک  چگونه برخورد کنیم؟

دکتر امید رضایی، سرپرست مرکز تحقیقات اختلال های سایکیک مرکز آموزشی 
- درمانی روانپزشکی رازی نیز در این خصوص می گوید: مشکل بی خوابی کودکان 
اغلب به صورت های مختلف ظاهر می شود. یکی از این مشکل ها ترس است؛ گاهی 
کودک قبل از خوابیدن یا موقع خواب، احساس ترس می کند، به همین دلیل والدین 
باید به اتاق او رفته و چراغ ها را روشن کنند و مدتی با او باشند و اگر لازم شد، تا 
به خواب رفتن کودک بر بالین او بمانند؛ اما حالت دیگری هم وجود دارد که کودک 
خواب های ترسناک می بیند و درحقیقت بدخواب می شود، ولی از خواب بیدار 
نمی شود، بلکه حالت هایی مانند جیغ زدن، گریه کردن و ناله کردن به وجود می آید.در 
این حالت احتیاج نیست او را بیدار کنیم، بلکه باید او را ترک کرد. معمولا کودک 

به مرور آرام می شود.
دکتر رضایی ادامه می دهد: کابوس از دیگر مشکل های این کودکان است. در این 
حالت کودک به شدت می ترسد و از خواب بیدار شده و گریه سر می دهد. در این حال 
بهتر است والدین یا مادر بر بالین او حاضر شوند و او را در بغل گرفته، نوازش دهند و 
او را آرام کرده، چراغ را روشن کنند و برای او توضیح دهند که مشکلی وجود ندارد. 
کابوس بیشتر در نیمه دوم شب ایجاد می شود) برخلاف خواب ترسناک که بیشتر در 

نیمه اول شب است(.
وی می افزاید: سایر بدخوابی های کودکان شامل راه رفتن در خواب و برخاستن از 
خواب به حالت گیجی است که جزو مسائل مربوط به فشارهای عصبی روانی روز 
به حساب می آید. در این مورد حضور والدین در نزد کودک و آرام کردن او لازم است.

متخصص تغذیه مطرح کرد

 بهترین نوشیدنی برای صبحانه
 متخصص تغذیه گفت: به افرادی که در معرض خطر چاقی و کم خونی هستند توصیه 
می شود پیش از خوردن غذا چای ننوشند و دستکم ۲ ساعت پس از صرف آن چای بنوشند 

تا مانعی برای جذب آهن نشود. 
سید ضیاالدین مظهری متخصص تغذیه د در خصوص نوشیدن چای در وعده صبحانه 
گفت: برخی افراد پس از بیدار شدن به دلیل بی اشتهایی یا به خاطر استفاده زیاد از چربی ها و 
نمک ها احساس عطش می کنند. معمولاً برای افرادی که در معرض خطر چاقی و کم خونی 
هستند توصیه می کنیم پیش از خوردن غذا چای نخورند و حداقل دو ساعت پس از غذا چای 

بنوشند تا مانعی برای جذب آهن نباشد.
وی افزود: اگر این افراد احساس بی اشتهایی می کنند به جای چای، از آب پرتقال به صورت 

خالص یا مخلوطی از میوه های دیگر مثل نارنج و نارنگی استفاده کنند.
این متخصص تغذیه تصریح کرد: بهترین نوشیدنی برای شروع روز، یک لیوان آب است. آب 

اشتها را تلطیف می کند و می تواند به سم زدایی و دفع مواد زاید بدن کمک کند.
مظهری توضیح داد: چای شیرین مناسب نیست، چون از آغاز صبح میزان قندی که سبب 

افزایش سطح قند خون می شود را بالا برده و روی پانکراس تأثیر می گذارد.
پانکراس برای تعدیل قند خون انسولین ترشح می کند و تکرار آن باعث فرسودگی زود 

هنگام لوزالمعده یا پانکراس شده و زمینه بروز دیابت را فراهم می کند.

محققان می گویند؛

اگزما ارتباطی با بیماری قلبی ندارد
طبق گزارش جدید محققان، هیچ مدرکی دال بر وجود ارتباط بین اگزما و افزایش خطر 

بیماری قلبی وجود ندارد. 
به گزارش  مهر، این یافته ها، نتایج مطالعات اخیر را که عنوان می کرد افراد مبتلا به 
»درماتیت آتوپیک«، نوع شایع بیماری پوستی اگزما، به شکل چشمگیری در معرض ابتلا به 

مشکل قلبی قرار دارند را به چالش می کشاند.
محققان مطالعه جدید، گزارشات پزشکی حدود ۲۶۰ هزار کانادایی ۳۰ تا 7۴ سال را 

بررسی کردند.
آنها دریافتند 7 درصد افراد مبتلا به درماتیت آتوپیک در معرض ریسک بالای فشارخون 

بالا، دیابت نوع۲، حملات قلبی یا سکته بودند.
دکتر آرون دراکر، سرپرست تیم تحقیق در دانشگاه براون ایالت رودآیلند آمریکا، در این باره 
می گوید: »نمی توان تعیین کرد که ایا بین شدت اگزما و بیماری قلبی، ارتباط وجود دارد. ما 

در حال بررسی این موضوع هستیم.«
وی در ادامه می افزاید: »احتمال وجود ارتباط بین اگزما و بیماری قلبی احتمالا از ارتباط 

بین بیماری پوستی پسوریازیس و بیماری قلبی نشات می گیرد.«
به گفته وی، از آنجائیکه بین پسوریازیس و اگزما شباهت های وجود دارد اما از لحاظ سطح 

مولکولی متفاوت هستند که ممکن است دلیل ارتباط یکی از آنها با بیماری قلبی باشد.

از آنجایی که آب لیمو یک نوشیدنی کم کالری است و 
می تواند به روشی مشابه با آب معمولی احساس سیری را 
افزایش دهد، نوشیدن آن می تواند روشی موثر برای کمک 

به کاهش کالری های دریافتی باشد.
آب لیمو نوشیدنی است که از ترکیب آب و آب لیموی 
تازه تهیه می شود. از این نوشیدنی می توان چه به صورت 
گرم و چه سرد لذت برد. به گزارش "اتوریتی نیوتریشن"، 
اغلب ادعا شده است که این نوع آب دارای فواید سلامت 
مختلفی است که از آن جمله می توان به بهبود گوارش، 
تقویت تمرکز و افزایش سطوح انرژی اشاره کرد. همچنین، 
آب لیمو به عنوان یک نوشیدنی محبوب برای کمک به 
کاهش وزن شناخته می شود و در بسیاری از رژیم های 

غذایی حضور دارد.
آب لیمو از کالری کمی برخوردار است

آب لیمو به طور کلی یک نوشیدنی بسیار کم کالری 
محسوب می شود. با افزودن آب یک نیمه لیمو به آب، هر 
لیوان آب لیمو دارای تنها شش کالری خواهد بود. بر همین 
اساس، اگر نوشیدنی های دارای کالری بالاتر، مانند آب 
پرتقال و نوشابه های گازدار را با آب لیمو جایگزین کنید، این 
کار می تواند روشی عالی برای کاهش کالری های مصرفی 
و کمک به کاهش وزن باشد. به عنوان مثال، یک فنجان 
آب پرتقال )۲۳۴ میلی لیتر( دارای ۱۱۰ کالری است و یک 
قوطی ۱۶ اونسی )۰.۴9 لیتر( نوشابه گازدار دارای ۱8۲ 
کالری است. تنها جایگزینی یکی از این نوشیدنی ها در روز 
با یک لیوان آب لیمو می تواند میزان کالری دریافتی روزانه 

شما را ۱۰۰ تا ۲۰۰ کالری کاهش دهد.
حتی برخی شواهد نشان داده اند که مصرف نوشیدنی 
های کم کالری با وعده های غذایی می تواند موجب کاهش 

میزان کلی کالری های مصرفی در آن وعده غذایی شود.
در یک مطالعه که با حضور ۴۴ زن انجام شد، شرکت 
کنندگان به دو گروه تقسیم شده و یک گروه ناهار خود 
را به همراه یک نوشیدنی حاوی کالری و گروه دیگر با 
کردند. سپس،  می  مصرف  کالری  بدون  نوشیدنی  یک 
پژوهشگران کالری های مصرفی آنها را اندازه گیری می 
کردند. آنها دریافتند مصرف نوشیدنی های حاوی کالری 
مانند نوشابه های گازدار شیرین شده با قند، شیر و آبمیوه 
نه تنها کاهش غذای مصرفی را به همراه نداشت، بلکه کل 
کالری های مصرفی به واسطه کالری موجود در نوشیدنی نیز 

افزایش یافت. اگرچه آب لیمو بدون کالری نیست، اما میزان 
کالری موجود در آن به اندازه ای کم است که می تواند اثری 
مشابه را ایجاد کرده و به کاهش کالری دریافتی کمک کند.

آب لیمو می تواند شما را هیدراته نگه دارد
از انتقال مواد مغذی به سلول ها تا حمل مواد زائد به خارج 
از بدن، نوشیدن آب به میزان کافی برای هیدراته نگه داشتن 

بدن جزئی حیاتی از حفظ سلامت محسوب می شود.
تامین آب مورد نیاز بدن برای هر چیزی از تنظیم دمای 
بدن تا بهبود عملکرد جسمانی نیاز است. حتی برخی شواهد 
نشان داده اند که هیدارته نگه داشتن بدن می تواند به 

کاهش وزن کمک کند.
پژوهش ها نشان داده اند که هیدراتاسیون افزایش یافته 
ممکن است شکستن چربی ها را افزایش داده و چربی 
سوزی را بهبود ببخشد. تامین آب مورد نیاز بدن در سطوح 
مناسب ممکن است به کاهش احتباس آب نیز کمک کند 
که می تواند موجب علائمی مانند نفخ، پف کردگی و افزایش 
وزن منجر شود. از آنجایی که بخش قابل توجهی از آب لیمو 
از آب تشکیل شده است، این نوشیدنی نیز می تواند به حفظ 

هیدراتاسیون مناسب کمک کند.
نوشیدن آب لیمو ممکن است سوخت و ساز را تقویت کند
مطالعات نشان داده اند که نوشیدن آب به میزان کافی می 
تواند به طور بالقوه به افزایش سوخت و ساز در بدن کمک 
کند. به گفته پژوهشگران، هیدراتاسیون خوب عملکرد 
میتوکندری، بخشی در سلول که به تولید انرژی برای بدن 
کمک می کند، را تقویت می کند. این شرایط به افزایش در 
سوخت و ساز منجر می شود که ممکن است در گام بعدی 
کاهش وزن را به همراه داشته باشد. همچنین، نوشیدن آب 
نشان داده است که با القای ترموژنز، یک فرآیند متابولیک که 
در آن برای تولید گرما کالری سوزانده می شود، سوخت و 
ساز را تقویت می کند. پژوهش ها در زمینه آب لیمو محدود 
هستند، اما به دلیل این که آب ماده اصلی این نوشیدنی 
محسوب می شود احتمالا فواید تقویت کنندگی سوخت و 

ساز مشابه با آب معمولی را ارائه می کند.
آب لیمو می تواند احساس سیری بیشتر را در شما 

ایجاد کند
نوشیدن آب اغلب به عنوان بخشی اساسی از هر رژیم 
کاهش وزن توصیه شده است زیرا می تواند احساس سیری 

و پری را بدون افزودن کالری های بیشتر ایجاد کند.

نتایج یک مطالعه نشان داد که نوشیدن ۱۶.9 اونس 
)۰.۵ لیتر( آب پیش از صبحانه می تواند میزان کالری های 

مصرفی در این وعده غذایی را تا ۱۳ درصد کاهش دهد.
نتایج مطالعه ای دیگر نیز نشان داد که نوشیدن آب با غذا 
احساس گرسنگی را کاهش داده و افزایش سیری طی وعده 

غذایی را به همراه دارد.
از آنجایی که آب لیمو یک نوشیدنی کم کالری است و 
می تواند به روشی مشابه با آب معمولی احساس سیری را 
افزایش دهد، نوشیدن آن می تواند روشی موثر برای کمک 

به کاهش کالری های دریافتی باشد.
آب لیمو می تواند کاهش وزن را بهبود ببخشد

به واسطه آثار بالقوه روی سوخت و ساز، احساس سیری و 
هیدراتاسیون، برخی شواهد نشان داده اند که آب )از جمله 

آب لیمو( می تواند کاهش وزن را بهبود ببخشد.
طی یک مطالعه با حضور ۴8 فرد بزرگسال، این افراد به 
دو گروه رژیم غذایی کم کالری با مصرف ۱۶.9 اونس )۰.۵ 
لیتر( آب پیش از هر وعده غذایی و گروه رژیم غذایی کم 

کالری بدون مصرف آب تقسیم شدند.
در پایان مدت ۱۲ هفته ای این مطالعه، شرکت کنندگان 
در گروهی که آب مصرف می کردند ۴۴ درصد بیشتر از 

شرکت کنندگان در گروه دیگر وزن کم کرده بودند.
همچنین، مطالعه ای دیگر نشان داده است که افزایش آب 
مصرفی می تواند به تحریک کاهش وزن مستقل از رژیم 

غذایی یا ورزش کمک کند.
آب  مصرف  روی  خاص  طور  به  مطالعات  این  اگرچه 
معمولی متمرکز بودند، احتمالا نتایجی مشابه را می توان 

برای آب لیمو نیز در نظر گرفت.
آب لیمو لزوما بهتر از آب معمولی نیست

آب لیمو فواید سلامت بالقوه بسیاری را ارائه می کند که 
از بهبود هیدراتاسیون تا افزایش حس سیری را شامل می 
شوند. با این وجود، ذکر این نکته اهمیت دارد که آب منبع 

اصلی این فواید محسوب می شود.
آب لیمو حاوی مواد مغذی اضافی از عصاره لیمو است که 
از آن جمله می توان به ویتامین C و آنتی اکسیدان ها اشاره 
کرد، اما این مواد مغذی احتمالا هیچ اثری روی وزن شما 
ندارند. افزون بر این، اثر قلیایی سازی عصاره لیمو هیچ اثر 

روشنی روی وزن ندارد.
گفته می شود، آب لیمو ممکن است برای پیشگیری از 
تشکیل سنگ های کلیه به واسطه اسیدهای موجود در آن 

مفید باشد.
آب لیمو را چگونه بنوشیم؟ 

آب لیمو یک نوشیدنی با قابلیت سفارشی سازی بالا است 
و می توان آن را بر اساس اولویت های شخصی تهیه کرد. 
دستورالعمل ها معمولا شامل ترکیب آب یک نیمه لیمو در 
یک لیوان آب می شوند. برای افزودن عطر و طعم بیشتر می 

توانید چند ماده دیگر را نیز به این نوشیدنی اضافه کنید.
در همین راستا، افزودن چند برگ نعناع، چند برش خیار 
یا اندکی زردچوبه می تواند بر فواید یک لیوان آب لیمو 

اضافه کند.
بسیاری از مردم ترجیح می دهند روز خود را با نوشیدن 
یک لیوان آب لیمو آغاز کنند، اما در هر زمان از روز می 
توانید این نوشیدنی مفید را مصرف کنید. آب لیمو را می 
توان به صورت گرم مانند چای یا با افزودن چند تکه یخ به 

صورت سرد سرو کرد.
به رغم ادعاهایی که مصرف آب لیمو در دماهایی خاص 
را با فواید بیشتر مرتبط می دانند، اما شواهد اندکی برای 

پشتیبانی از این ادعاها در دسترس هستند.

علمی و سلامت 
پنجشنبه -هشتم  تیر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4312

آیا آب لیمو به کاهش وزن کمک می کند؟

 

رونمایی از سیستم احراز هویت موبایل با 
تصویربرداری سه بعدی

با این چوب لباسی بوی بد لباس را از بین ببرید

در  ایران  پتروشیمی  و  پلیمر  پژوهشگاه  محققان 
تحقیقات اخیر خود در مقیاس آزمایشگاهی به فیلم های 
رسانای منعطف، شفاف و زیست تخریب پذیر دست 
یافتند که از آن می توان در صنایع الکترونیک نوری بهره 

برد.
استفاده  روزمره از محصولات پایه نفتی نگرانی های 
زیست محیطی بسیاری به وجود آورده است. بنابراین 
جایگزین کردن آنها با موادی با منشأ طبیعی و قابل 

بازگشت به محیط زیست اجتناب ناپذیر است.
بر این اساس امروزه به کارگیری پلیمرها در قطعات 
هادی الکتریسیته مورد توجه بسیاری قرارگرفته است. 
با توجه به ضرورت کاربرد مواد غیرنفتی، استفاده از 
پلیمرهای زیست تخریب پذیر در این تجهیزات نیز به 
موضوعی جذاب تبدیل شده است و در این راستا محققان 
پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران نانو کامپوزیت هایی 
با قابلیت منعطف و زیست تخریب پذیر تولید کردند. 
هدیه فلاحی از محققان این طرح پلیمرهای زیست 
تخریب پذیر را قابل استفاده در حوزه پلی لاکتیک اسید 
دانست که خواص مکانیکی خوبی دار و گفت: به منظور 
ایجاد هدایت الکتریکی در این پلیمرها باید از فلزات 
استفاده کرد که در این میان نانوسیم های نقره خواص 

الکتریکی و نوری فوق العاده ای از خود نشان داده اند که 
منجر به استفاده  گسترده از آنها در تحقیقات مختلف 
نانوکامپوزیت های  شده است. این محقق تاکید کرد: 
ساخته شده در این طرح از جنس پلی لاکتیک اسید/ 
نانوسیم نقره هستند و به دلیل استفاده از مقادیر بسیار 
پایین نانوسیم های نقره، هزینه  ساخت آنها کاهش یافته 
است. فلاحی به تشریح کاربردهای نانوکامپوزیت های 
رسانا پرداخت و گفت: به طور کلی فیلم های رسانا، 
شفاف، منعطف و زیست تخریب پذیر پلی لاکتیک 
اسید/نانوسیم نقره در صنایع الکترونیک رسانا و شفاف 
از جمله ساخت صفحات لمسی و حسگرها، در صنایع 
پزشکی جهت ساخت حسگرهای تشخیصی و کیت های 
رسانای الکتریسیته و در صنایع نوری در ساخت وسایلی 
نظیر OLEDها و سلول های خورشیدی کاربرد دارند. 
وی با بیان اینکه در این پژوهش نانوسیم های نقره به 
وسیله  روش »پلی ال« سنتز شده و مطالعه دقیقی بر 
روی تأثیر متغیرهای واکنش از جمله اثر زمان واکنش 
بر ویژگی های مورفولوژیکی و ساختاری آنها انجام گرفته 
است، ادامه داد: سپس یک فیلم زیست سازگار، رسانا و 
منعطف از پلی لاکتیک اسید و نانوسیم نقره به روش 
ریخته گری با نشاندن نانوسیم های نقره در بستر پلی 

لاکتیک اسید تهیه شد. محقق این طرح به بیان نتایج 
به دست آمده از این مطالعات پرداخت و یادآور شد: نتایج 
به دست آمده نشان داد که تغییر مدت زمان واکنش 
تأثیر بسزایی بر روی قطر سیم ها دارد در حالی که طول 
سیم ها را تغییر چشمگیری نمی دهد. همچنین با افزایش 
مدت زمان واکنش قطر نانوسیم ها افزایش می یابد. وی 
اضافه کرد: از طرف دیگر فیلم هایی که از نانوسیم های 
به  نسبت  بالاتری  شفافیت  شده اند،  ساخته  ضخیم 
فیلم هایی با نانو سیم های باریک دارند. لذا می توان نتیجه 
گرفت که عامل اصلی تأثیرگذار بر روی شفافیت ، قطر 
نانوسیم ها است. علاوه بر این برای مقادیر یکسان از نقره 
نانوسیم های باریک نسبت به نانوسیم های ضخیم مقاومت 
سطحی بالاتری دارند. فلاحی با بیان اینکه پلی لاکتیک 
اسید، ماتریس بسیار عالی برای نانوسیم های نقره است، 
اظهار کرد: چراکه فیلم های به دست آمده دارای شفافیت 
عالی و رسانایی الکتریکی فوق العاده بودند ضمن آنکه 
نانوکامپوزیتی ساخته شده زیست تخریب  فیلم های 
پذیر بوده و انعطاف پذیری عالی، چسبندگی فوق العاده، 
سطحی صاف و خواص مکانیکی و استحکام کششی 
بالایی دارند. به گفته  وی در این طرح از آزمون هایی 
 ،)FTIR( نظیر طیف سنجی مادون قرمز تبدیل فوریه
آزمون میکروسکوپ الکترونی پویشی )SEM(، آزمون 
طیف سنجی پراش انرژی پرتو ایکس )EDX(،آزمون 
 ،)Four point probe( الکتریکی  هدایت  سنجش 
آزمون پراش اشعه ایکس )XRD(، آزمون طیف سنجی 
 Bending( آزمون خمش ،)UV-vis( نورمرئی فرابنفش
test(، آزمون چسب نواری )Tape test(، آزمون کشش 
 ،)AFM( آزمون میکروسکوپ نیروی اتمی ،)Tensile(
آزمون کالریمتری روبشی تفاضلی )DSC( استفاده شده 
است.فلاحی اضافه کرد: نانو کامپوزیت هایی که مقیاس 
آزمایشگاهی ساخته شد نامزدهای بالقوه ای جهت کاربرد 
در حوزه های الکترونیک نوری و الکترونیک انعطاف پذیر 

خواهند بود.

تولید نانوکامپوزیت  منعطف و زیست تخریب پذیر از سوی محققان کشور

یک شرکت ژاپنی چوب لباسی ساخته که بوی بد لباس ها را طی ۵ ساعت از آنها 
پاک می کند.

شرکت پاناسونیک چوب لباسی هوشمندی ساخته که با انتشار ذرات نانو با بار منفی در 
فضای اطراف لباس ها، بوی بد را از آنها می زداید.

این گجت که Deodorant Hanger  MS نام گرفته طی بازه ای ۵ ساعته از شدت بوی 
لباس ها می کاهد. این شرکت ژاپنی ادعا می کند چوب لباسی مذکور برای از بین بردن 

بوی دود، عرق و کباب بسیار کارآمد است!
به هرحال این چوب لباسی از فناوری به نام nanoe استفاده می کند. ذرات نانو آنقدر 

ریز هستند که چشم انسان نمی تواند آنها را ببیند.
پاناسونیک از این ذرات در طیف وسیعی از دستگاه ها مانند سشوار نیز استفاده کرده 
است. سیستم مذکور نیازمند  یک منبع انرژی است. همچنین دارای کابل خاصی است 

که به پریز متصل می شود. اما دستگاه همچنین شامل چند باتری است.
دستگاه در حالت معمولی طی ۵ ساعت بوی لباس ها را از بین می برد. علاوه بر آن 

بوهای شدید را طی 7 ساعت از لباس پاک می کند.

شیوع باج افزاری جدید تنها چند هفته بعد از حمله گسترده باج افزار "واناکرای" مجددا 
موجب اختلال در رایانه های نهادهای زیادی در سراسر دنیا شده است.

باج افزار جدید با نام "پتیا" در حال حمله به بانک ها، فرودگاه ها و سازمان های تامین 
کننده انرژی است و موجب اخلال در عملکرد آن ها شده است.

"پتیا" حتی سیستم مانیتورینگ تشعشعات هسته ای در پایگاه چرنوبیل را هک کرده 
است.کارشناسان معتقدند این ویروس جدید پیچیده تر از "واناکرای" است و جلوگیری از 
شیوع و توقف آن سخت تر است.این حملات ابتدا از اوکراین و روسیه آغاز شده و سپس 
به غرب اروپا سرایت کرده است. آزمایشگاه شرکت "کسپراسکای" در حال شناسایی این 
ویروس است و تاکنون دریافته که این باج افزار روش  متفاوتی را برای آلوده کردن رایانه ها 
به کار می گیرد. باج افزار "پتیا" از سال ۲۰۱۶ در حال گردش در فضای مجازی است اما 

به نظر می رسد به تازگی برای اثرگذاری بیشتر بروزرسانی شده است.
این باج افزار نیز به روال دیگر باج افزارها اطلاعات رایانه را کدگذاری و قفل می کند 
و با پدید آوردن پیامی روی صفحه نمایشگر در ازای آزادسازی اطلاعات درخواست 
۳۰۰ دلار پول می نماید و کسانی که مورد حمله قرار گرفته اند بایستی پس از پرداخت 
اینترنتی پول با فرستادن یک ایمیل به آدرسی که هکرها داده اند، انتقال پول خود را 
خبر داده تا رایانه شان آزاد شود.البته معمولا هکرها بعد از دریافت پول هم اطلاعات را 
آزاد نمی کنند.متخصصان امنیت سایبری بدافزارها که مسئولیت شناسایی و جلوگیری از 
"واناکرای" را بر عهده داشتند اعلام کردند خاستگاه این باج افزار کشور اوکراین است و از 
این کشور به دیگر کشورها سرایت کرده است. "کسپراسکای" اعلام کرد تا کنون بیش 

از ۲۰۰ سازمان در سراسر دنیا مورد حمله "پتیا" قرار گرفته اند.

مایکروسافت با طراحی یک پلتفرم تجزیه تحلیلی، دانش 
عظیم خود را به حوزه ورزش سوق داده است.

 ماشین تجزیه تحلیلی جدید مایکروسافت می تواند 
با پیش بینی مصدومیت های پیش روی ورزشکاران به 
تیم های ورزشی کمک کند و عملکرد فردی ورزشکاران 
را نیز بهبود بخشد. مایکروسافت امروز پلتفرم عملکرد 
ورزشی جدید خود را معرفی کرد، سامانه ای که کمک 
به تیم های ورزشی را توسط بهبود عملکرد اعضای تیم با 
استفاده از فناوری یادگیری ماشین هدف قرار داده است. 
این سامانه توسط گروه "مایکروسافت گاراژ" ابداع شده 
است، گروهی که مسئولیت ابداع نوآوری های بی نظیر را 

برعهده دارد. این سامانه برای شناخت بیشتر مربیان نسبت 
به شرایط ورزشکاران خود طراحی شده است و با اطلاعات 
گسترده ای که از هر بازیکن به مربی می دهد کمک می کند 
تا مربی بتواند روش های متفاوتی را در مواجهه با شرایط 
مختلف اتخاذ کند. به عنوان مثال این سامانه می تواند 
براساس آخرین آمار و اطلاعات عملکردی بازیکن، هشدار 
دهد که بازیکن در معرض مصدومیت قرار دارد. شرکت 
مایکروسافت اعلام کرده است یکی از مزیت های اصلی این 
سامانه برخورداری از ابزار تجاری اختصاصی مایکروسافت 
در  که  ابری  هوشمند  )مجموعه   "Power BI مانند" 
محصولاتی نظیر "اکسل" استفاده شده است( می باشد.  

"جف هنسن" مدیرکل مایکروسافت برند استودیو گفت: 
تصور کنید از این پس در شرایط سخت و پیچیده به جای 
تصمیمات ریسکی بتوانید قاطعانه و با اطمینان تصمیم 
بگیرید. جایی که برد و باخت را وزش باد، سوخت و ساز 
بدن ورزشکاران یا ۳۰ دقیقه زودتر به رختخواب رفتن 

ورزشکار رقم می زند."
تیم های ورزشی حرفه ای مانند رئال سوسیه داد که در 
لالیگای اسپانیا شرکت دارد در حال حاضر از این سامانه 
بهره می برند اما هدف مایکروسافت بسط این فناوری میان 
همه حرفه ای ها و وارد کردن آن به مراحل دیگر نظیر 

استفاده در مدارس ورزشی آماتور است.

"پتیا" خطرناک تر از "واناکرای" است

پیش بینی مصدومیت ورزشکاران با پلتفرم جدید مایکروسافت

یک شرکت فناوری سیستم احراز هویت جدیدی مبتنی بر تصویربرداری سه بعدی در 
کنگره جهانی موبایل در شانگهای رونمایی می کند. این فناوری شامل یک دوربین سه 

بعدی جلو همراه سیستم شناسایی سه بعدی است.
محققان شرکت سونی یک دوربین سه بعدی جلوی موبایل همراه یک سیستم سه 
بعدی شناسایی ساخته اند. کاربران موبایل با استفاده از این سیستم و دوربین آن می توانند 

با یک تصویر خود را احراز هویت کنند.
 این نرم افزار که روی یک تلفن هوشمند اکسپریا نصب شده، در کنگره جهانی موبایل 

در شانگهای رونمایی می شود.
 سیستم نوین شناسایی سه بعدی صورت به وسیله دو شرکت KeyLemon و 

SoftKinetic )از زیر مجموعه های سونی( ساخته شده است.
 این فناوری  شیوه احراز هویت افراد در نسل آتی تلفن های هوشمند را دگرگون می 
کند. دوربین های سه بعدی، برخلاف نمونه های دو بعدی، اطلاعات ارزشمندی را در 

صورت کاربر ردیابی می کنند.
 البته گزارش هایی مبنی بر فعالیت شرکت های دیگر برای ساخت این فناوری نیز 
وجود دارد.  درهمین راستا پیش بینی می شود اپل نیز حسگری با کاربرد مشابه را در 

آیفون بعدی رونمایی کند.  



اجتماعی6
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معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم تاکید کرد

برخورد قاطع ناجا با مصادیق تهدید کننده 
اقتصاد داخلی

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم  گفت:نیروی انتظامی با تمامی مصادیق 
تهدید کننده اقتصادی داخلی مقابله می کند تا بارقه ی امید در دل تولید کنندگان 

و زحمت کشان جامعه به وجود آمده و روز به روز شاهد رشد اقتصاد داخلی باشیم. 
 سرهنگ  احمد صادقی  در جمع ادارات کل استان قم در جلسه ی پیگیری و 
اقدامات دستگاه ها در جهت اقتصاد مقاومتی اشتغال و تولید اظهار داشت : تامین امنیت 
تولید و تداوم امنیت از جمله مقوله ها و کارکرد های نیرو انتظامی در زمینه ی اقتصاد 

مقاومتی ، اشتغال وتولید می باشد که تا کنون به نحو احسن صورت گرفته است .
وی افزود: مبارزه با اختلاس گران در صورت معرفی قوه قضاییه و همکاری پلیس 
اینترپل برای برگرداندن فراریان مفسدان اقتصادی پلیس مبارزه با قاچاق کالا با جدیت 
از ورود قاچاق کالا جلوگیری کرده و با قاچاقچیان بدون هیچ مباشاتی مبارزه می کند.

سرهنگ صادقی ادامه داد: پلیس اطلاعات و اماکن همواره از سطح مغازه ها و اصناف 
بازدید به عمل آورده و با هرگونه خرده فروشی کالای قاچاق در صورت صدور دستورات 
قضایی لازم مبارزه خواهند کرد. وی تاکید کرد: از سرمایه گذاری ها در هر بخش از 
استان حمایت و امنیت سرمایه گذاران و کارخانه جات تامین و تمهیدات لازم برای 
تسهیل و سرعت بخشی عبور و مرور سرویس های کارخانه ها و سرعت بخشی در 
تردد کامیون های حمل بار توسط پلیس راه و تدابیر پیشگیرانه از سرقت کارخانجات 
اندیشیده شده است. سرهنگ صادقی افزود: اگر رفاه اجتماعی برای همه وجود داشته 
باشد این موضوع باعث افزایش تولید و افزایش اشتغال می شود، یکی از مصادیق رفاه 
اجتماعی، برقراری امنیت و حفظ امنیت است که نیروی انتظامی به خوبی از عهده ی 

آن برآمده و به شدت آن را پیگیری و دنبال میکند .
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با تشریح رفاه اجتماعی و عنوان مصادیق 
تهدید کننده رفاه اجتماعی تصریح کرد : اینکه فرد قاچاقچی کالای قاچاقی را در بدنه 
ی اقتصاد کشور وارد میکند در حقیقت رفاه اجتماعی را به مخاطره می کشد چرا که 

میخواهد با راحت ترین راه و کمترین زحمت بیشترین بهره برداری اقتصادی را ببرد.
وی اعلام کرد: این موضوع باعث میشود بسیاری از افراد جامعه بیکار و اقتصاد و تولید 
داخلی به خطر بیافتد،سپس رفاه اجتماعی تهدید میشود اگر فردی با کلاهبرداری و 
اختلاس و فریب مردم فعالیت اقتصادی کاذبی را دنبال کند و به راحتی در منظر مرآی 
مردم به ثروت کلانی برسد انگیزه را از افراد زحمت کش تولید کننده وکسانیکه برای 
رشد اقتصادی کشور خود به قناعت زندگی کرده و با حداقل در آمدهای تولیدی میسازد 
نسبت به کارش بی انگیزه میشود. سرهنگ صادقی اضافه کرد:از تبعات دیگر این است 
که فرد کار وتولید پر زحمتی را پیگیری نمیکند و این موضوع به رفاه اجتماعی لطمه 
میزند و اقتصاد را به مخاطره می اندازد . معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان تاکید 
کرد: نیروی انتظامی با تمامی این مصادیق تهدید کننده اقتصادی داخلی مقابله میکند 
تا بارقه ی امید در دل تولید کنندگان و زحمت کشان جامعه به وجود آمده و روز به روز 
شاهد رشد اقتصادی داخلی باشیم. سرهنگ صادقی در پایان خاطرنشان کرد: ترغیب 
مردم در شرکت در کمپین " قلیان ها را تبدیل به گلدان کنیم"در جهت اقتصاد مقاومتی 

و پیشگیری از ترویج تنباکوهای وارداتی و تولید گل و گلدان از تولیدات داخلی است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم:

9۰ هزار زائر عراقی سال گذشته 
از پایانه های قم جابجا شده اند

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از هماهنگی این سازمان 
با دستگاه های استان برای خدمات رسانی به زائرین خارجی در قم در آستانه افزایش 

سفرها خبر داد.
ابوالفضل مستقیمی با اشاره به برنامه های این سازمان  همزمان با تعطیلات تابستان، 
اظهار کرد: با توجه پایان ماه رمضان و آغاز تعطیلات تابستان ورود زائرین عراقی و ایرانی 
به شهر قم به صورت خاص و بیشتر آغاز می شود. وی با بیان اینکه سال گذشته بیش 
از 9۰ هزار زائر عراقی در رفت و برگشت از سازمان  پایانه های مسافربری شهرداری قم 
جابجا شده و خدمات لازم به آنها ارائه شده است، تصریح کرد: این تعداد بخشی از 
زائرینی است که به قم و شهر کریمه  اهل بیت )س( مسافرت می کنند.مستقیمی با تاکید 
بر آمادگی سازمان پایانه ها در جهت ارائه بهینه خدمات به زائرین، افزود: در آستانه این 
ایام نسبت به تجهیز امکانات از جمله نصب پرژکتورها، کولر و سرویس های سرمایش 
و گرمایش، دوربین های نظارتی، سرویس های بهداشتی و آب شرب بهداشتی در محل 
پایانه اقدام شده است.وی با تاکید بر استقرار نیروی انتظامی و نیروهای خدماتی به 
صورت ۲۴ ساعته خصوصا در طول ساعات شب در ایام تابستان در پایانه مرکزی، 
بیان کرد: با توجه به اینکه شب ها زمان حضور زائرین عراقی در پایانه است برنامه ریزی 
ویژه برای خدمات رسانی در این زمان شده است.مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم ادامه داد: در همین راستا نسبت به تحویل مکان مناسب برای سازمان های 
حج و زیارت، میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری برای استقرار نمایندگان 
خود در پایانه اقدام و در راستای حضور نیروی انتظامی پیش بینی لازم صورت گرفته 
است.مستقیمی با تاکید بر آمادگی کامل برای همکاری با دستگاه های مرتبط پیرامون 
ساماندهی زائرین غیرایرانی با توجه به اهمیت و اشتیاق آنان به حضور در شهر کریمه 
اهل بیت)س(، گفت: در این خصوص هماهنگی کامل، مستمر و نزدیک با اداره کل 
راهداری و حمل ونقل جاده ای برای نظارت و هدایت و ارائه خدمات به کلیه  اتوبوس های 
اعزامی از مرز مهران همچون گذشته برنامه ریزی شده و انجام می شود.وی با اشاره به 
برگزاری جلسه ستاد زائرین استان قم در محل پایانه های مسافربری، خاطرنشان کرد: 
این جلسه همزمان با آغاز تعطیلات با حضور دستگاه های ذیربط و به ریاست معاون 
هماهنگی امور زائرین استانداری قم در محل پایانه  مرکزی شهرداری با هدف تعامل بین 
دستگاه های استان برای ساماندهی زائرین عراقی تشکیل و تصمیماتی در این خصوص 
اتخاذ شد.مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: در این جلسه 
مقرر شد آسیب شناسی پیرامون خدمات ارائه شده و توسعه گردشگری سلامت مورد 
توجه و رسیدگی قرار گرفته و با شرکت های مجری با نظارت سازمان میراث فرهنگی 
و همکاری نهادهای مرتبط این امر محقق شود.مستقیمی با بیان اینکه برای هماهنگی 
در خدمات دهی وسائط نقلیه به زائرین پاکستانی و ایجاد بستر مناسب برای حضور آنان 
برنامه ریزی شده است، گفت: به همین منظور پارکسوار شمالی به عنوان محل توقف 
و ارائه خدمات به ستاد زائرین استان پیشنهاد شده است.وی در پایان خاطرنشان کرد: 
پایانه مرکزی شهر قم به عنوان تنها پایانه موجود و دارای امکانات جابجایی مسافران با 

وسائل نقلیه عمومی داخلی و خارجی فعالیت می کند.

 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اعلام کرد

اجرای طرح پژوهشی شناسایی گونه های 
گیاهی در قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: اجرای طرح پژوهشی 
مطالعات و شناسایی گونه های گیاهی سازگار با شرایط آب و هوایی شهر قم آغاز شد.

پیام جوادیان با اشاره به اجرای طرح شناسایی گونه های گیاهی سازگار با شرایط آب 
و هوایی قم، اظهار کرد: این طرح در مرکز تحقیقات و تولیدات گل و گیاه شهر قم با 
همکاری اداره پژوهش و مطالعات کاربردی شهرداری قم و مرکز تحقیقات و آموزش 
کشاورزی و منابع طبیعی استان در زمینی به مساحت ۳۰ هزار مترمربع آغاز شده است. 
وی گفت: برای بررسی سازگاری گونه های گیاهی در راستای دو طرح قبلی که از 
سال ۱۳9۰ با مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی منابع طبیعی استان شروع و تا سال 
9۳ ادامه داشت، طرحی پیشنهاد و با توجه به نتایج به دست آمده از طرح های قبلی و 
ضرورت موضوع پس از بررسی در جلسات کارشناسی و بررسی نهایی در کمیته علمی 
سازمان اقدامات اولیه برای انتخاب مشاور و مراحل انعقاد قرارداد انجام و از ابتدای سال 

جاری عملیات اجرایی آن شروع شده است.
جوادیان با تاکید بر اینکه این طرح در سه گروه گونه های درختی، درختچه ای و 
دارویی - بوته ای با تعداد 7۵ گونه گیاهی شامل ۴۲ گونه درختی، ۱9 گونه درختچه 
ای و ۱۴ گونه دارویی- بوته ای نهایی و وارد مرحله اجرا شده است، افزود: شروع عملیات 
اجرایی از ابتدای سال جاری در دو قطعه زمین در مجموع به مساحت ۳۰ هزار مترمربع 
با محوریت مرکز تحقیقات و تولیدات گل و گیاه سازمان پارک ها و فضای سبز در 
بوستان غدیر آغاز شده است. وی گفت: این طرح به مدت سه سال سازگاری گونه های 
نامبرده را بررسی خواهد کرد و برای انجام آن یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال هزینه 
برآورد شده است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: در طول دوره بررسی ، شاخص های مختلفی مورد بررسی قرار خواهد گرفت و 
امیدواریم در پایان دوره مذکور بتوان گونه های جدیدی را برای فضای شهر قم معرفی 

و در گونه های موجود نیز اقلام مقاوم تری را انتخاب و در فضای سبز استفاده کنیم.
جوادیان بیان کرد: از آنجا که یکی از نکات مهم در توسعه فضای سبز پایدار، استفاده 
از گونه های مقاوم و سازگار با شرایط اقلیمی هر منطقه ای است این موضوع اهمیت 
خاصی خواهد داشت و از طرف دیگر نتایج این پژوهش می تواند به تنوع گونه های 
گیاهی که در توسعه فضای سبز شهری و همچنین زیبایی بصری فضای سبز اهمیت 
ویژه ای دارد، تاثیر بسزایی ایجاد کند.  وی با اشاره به محدودیت های اقلیمی خاص قم و 
محدودیت های خاک بستر و کیفیت منابع آب در این شهر، تصریح کرد: برای رسیدن 
به هدف مطلوب در توسعه فضای سبز پایدار و افزایش تنوع گونه های گیاهی، بررسی و 

شناسایی گونه های سازگار و مقاوم نخستین گام است.

انتقال  و  ایرانی  ترویج سبک زندگی اسلامی- 
ارزش های دینی در جامعه می تواند کشور را در 
برابر نفوذ و تهاجم فرهنگی غرب، پاسداری کند 
روحی  و  فکری  مرزهای  از  حفاظت  کنار  در  و 
جوانان به نهادینه شدن فرهنگ اسلامی در جامعه 
یاری رساند و راهکاری موثر را در مصون سازی از 

ناهنجاری های اخلاقی و اجتماعی ارایه دهد. 
سبک زندگی به معنای شیوه زندگی خاص یک 
فرد، گروه و جامعه، نخستین بار به وسیله آلفرد 
آدلر اتریشی بنیانگذار مکتب روانشناسی فردی به 
کار برده شد. وی اعتقاد داشت، افراد یک جامعه 
دارای نوع خاصی از رفتار، کنش و طرز فکر و اعتقاد 
هستند که سبک زندگی و شیوه  زیست آنان را 

تشکیل می دهد. 
برای  فرهنگی  و  نرم  ابزار  یک  زندگی،  سبک 
مدیریت اجتماعی است که در صورتی دانش آن 
به درستی تدوین و اجرا نشود، مشکل های فردی 
و انحراف های اجتماعی بی شماری را به وجود 
می آورد و در صورت به کارگیری راهکار صحیح 
دیگر نیازی به استفاده از ابزارهای سخت مدیریت 

اجتماعی نخواهد بود. 
آیت الله خامنه ای مقام معظم رهبری در دیدار 
جمعی از دانشجویان استان خراسان شمالی با 
تاکید بر اینکه یکی از ابعاد پیشرفت در مفهوم 
اجتماعی و شیوه  رفتار  زندگی،  اسلامی سبک 
زیستن را دربرمی گیرد، فرمودند: »هدف انسان، 
به سبک  باید  است،  نجاح  و  فلاح  و  رستگاری 
زندگی اهمیت دهیم؛ اگر به معنویت و رستگاری 
معنوی اعتقادی هم نداشته باشیم، برای زندگی 
راحت، زندگی برخوردار از امنیت روانی و اخلاقی، 

باز پرداختن به سبک زندگی مهم است.« 
بنابر سخنان و بیانات مقام معظم رهبری بهبود 
و اصلاح شیوه زندگی از جدی ترین کارهایی به 
شمار می رود که باید به مرحله اجرا درآید، توجه 
به سبک زندگی ایرانی و اسلامی می تواند خود 
الگویی ایده ال برای جوانان باشد تا از ورود آنان به 
چالش هایی که در طول زندگی پیش رو دارند، 

جلوگیری کند. 
تا  شد  موجب  موضوع  این  بررسی  اهمیت 
»حسین  با  ایرنا  رسانی  اطلاع  گروه  پژوهشگر 
رهنمایی« استاد معارف و ادیان الهی و عضو هیات 

علمی دانشگاه تهران به گفت وگو بپردازد. 
رهنمایی با اشاره به وجود دیدگاه های مختلف 
در ارتباط با سبک زندگی، گفت: رفتار هر انسان 
محصول و برون داد سه عامل باورها و اعتقادات، 
امکانات و توانایی های فردی و اجتماعی و ارتباطات 
در محدوده خانواده، مدرسه و محیط های پیرامون 
است. باورها در سبک زندگی افراد، نقشی انکارناپذیر 
دارند. در تربیت دینی اگر فردی باور به خدا و روز 

قیامت را در خود تقویت کند به شدت در رفتار و 
خصوصیت های وی اثر مثبت خواهد گذاشت و 
در غیر این صورت اگر اعتقاد به خدا و معاد در او 
کاهش یابد بر رفتار و برخوردهای اجتماعی او تاثیر 
منفی می گذارد و در نهایت فردی بی مسوولیت 

خواهد شد. 
رهنمایی دومین عامل اثرگذار در شکل گیری 
سبک زندگی را تفاوت امکانات و توانایی های فردی 
و اجتماعی دانست و اظهار داشت: بی شک توانایی 
عملکرد انسان سالم با فرد فلج، شخص تیزهوش 
با کند ذهن، افراد ثروتمند با فقیران با هم یکسان 
نیستند و همین تمایزها در قابلیت های موجود 
در سبک و شیوه زندگی افراد نیز تاثیرگذار است. 
همچنین به لحاظ اجتماعی و اقتصادی نیز در 
جوامعی که بی عدالتی، ناامنی و بیکاری وجود دارد، 
نباید انتظار داشت افراد در این شرایط دارای ویژگی 
های ایده آل باشند همچنان که امیرمومنان)ع( می 
فرمایند: »اگر فقر از یک در وارد شود ایمان از در 
دیگر خارج می شود« به عبارتی در جامعه ای که 
بستر اقتصادی مناسبی ندارد و حداقل معیشت 
افراد تامین نیست نباید انتظار داشت که این افراد 
نماز شب بخوانند و به مسایل معنوی بپردازند 
اگر چه افراد مومنی هستند که به دلیل تربیت 
صحیح خانوادگی، اعتقاد به خدا و روز معاد با وجود 

وضعیت بد مالی رفتارهای اجتماعی خداپسندانه 
ای را از خود بروز می دهند. 

عضو هیات علمی دانشگاه تهران به ارتباط های 
فردی و اجتماعی به عنوان سومین مولفه موثر در 
نوع سبک زندگی اشاره کرد و یادآور شد: وجود 
خانواده های متدین، دوستان معتقد و با اخلاق، 
محیط کاری سالم و در مجموع تعامل های فردی 
و اجتماعی در تعیین خصوصیت های رفتاری افراد، 

نقشی با اهمیت ایفا می کنند. 
استاد دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه نبود یکی 
از این سه عامل در کنار هم در تربیت اسلامی 
انسان مشکلاتی را به دنبال خواهد داشت، تصریح 
کرد: به طور کلی باید نهادها فرهنگی مانند حوزه 
های علمیه و همچنین دستگاه های متولی مثل 
وزارت آموزش و پرورش و آموزش عالی با مدیریت 
مناسب، خداشناسی و باور به معاد را با محوریت 
دین پروری نزد مردم گسترش و تعمیم دهند در 
غیر این صورت باید شاهد رشد فساد اخلاقی در 
جامعه بود. البته نباید این سه عامل را به صورت 
اجبار در جامعه تحمیل کرد چرا که خود این 
موضوع عاملی ضد ارزش و غیر اخلاقی محسوب 

می شود. 
استاد الهیات و معارف اسلامی دانشگاه تهران 
در ادامه با انتقاد از وجود نظریه های مختلف در 

رویارویی با گستردگی ارتباطات در ارایه سبک 
در  تاکید کرد: جوانان  ایرانی  و  اسلامی  زندگی 
گذشته کمتر در معرض خطر عقاید دیگران قرار 
داشتند و بیشتر در بستر اعتقادهای دینی حوزه 
فرهنگی خودشان بودند اما امروزه هجمه بزرگی 
از نظرها و افکار مختلف به همراه آداب و سنن 
فرهنگی به مانند غرب زدگی به شیوه های مختلف 
از رسانه های ماهواره ای، سایت ها، وبلاگ ها و 
شبکه های اجتماعی در زندگی روزمره افراد رخنه 
کرده است که حفظ و مصون سازی جوانان از 
این شبیخون فرهنگی ضروری به نظر می رسد 
به منظور ترویج سبک زندگی اسلامی و ایرانی 
و انتقال آن به جوانان باید ارزش های دینی را با 
استفاده از رسانه های جدید و امکانات مدرن مانند 
فیلم، عکس و تصویرهای با المان های هنری و 

جذاب تولید کرد. 
استاد دانشگاه تهران در پاسخ به این پرسش که 
چرا برخی از جوانان به طرف مسایل غیر اخلاقی 
گرایش پیدا می کنند، گفت: با ایجاد فرصت های 
تمایل  از  توان  برای جوانان می  مناسب  شغلی 
این قشر به سمت بزه های اخلاقی مانند مصرف 
سیگار و مواد مخدر جلوگیری کرد و لازم است 
برای برطرف کردن استرس های روحی و روانی 
جوانان اقدام های موثری در بسترهای اجتماعی 

مانند عدالت، سلامت اقتصادی، اشتغال و امنیت 
فراهم شود. 

وی با اشاره به اینکه می بایست با تدابیر مدیریتی 
شبکه های اجتماعی را از قالب یک تهدید به فرصت 
تبدیل کرد، اظهار داشت: افراد پس از پایان فعالیت 
های روزمره در نخستین مجال به سراغ شبکه 
های اجتماعی می روند و لازم است که با ایجاد 
کانال ها و شبکه های مجازی به همراه مطالب و 
تصاویر جذاب با کانال های ضد اخلاقی که ترویج 
دهنده فساد اخلاقی هستند به رویارویی پرداخت 
به عبارتی در برابر مطالبی که مشوق فساد اخلاقی 
است می توان با ارسال تصاویر، فیلم ها و نماآهنگ 
های مناسب در تهییج حس دینداری افراد موثر 
بود و به نهادینه شدن فرهنگ اسلامی کمک کرد 
مانند موضوع هایی که در شب های قدر در شبکه 
های اجتماعی ارسال می شود و نمونه های زیبایی 

از ارایه یک پیام معنوی به شمار می رود.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه 
این  با  برای رویارویی  فیلترینگ روش مناسبی 
شبکه های اجتماعی نیست افزود: باید از ظرفیت 
های موجود در شبکه های اجتماعی به بهترین 
شکل ممکن استفاده کرد چراکه ترویچ سبک 
اسلامی و ایرانی باید به صورت آزاد و اختیاری انجام 
شود. در حوزه ترویج اخلاقیات و سبک زندگی 
ابزار رسانه ای موجود در  از  استفاده  با  اسلامی 
این شبکه ها پست ها و مطالب جذاب قرار داده 
شود تا موجب جذب کاربران جوان به این کانال 
ها شود. با انجام فیلترینگ نمی توان به خاستگاه 
اصلی رویارویی با مفاسد اخلاقی رسید چرا که چند 
سال پیش همین مسیر در سایت ها، وبلاگ ها و 
الان در شبکه های اجتماعی اجرای شده اما هر بار 
مسیر دیگر برای رشد مفاسد اخلاقی شکل گرفته 
است. در حالی که بهترین شیوه مصون سازی خود 
جوانان هستند که خود به طرف این شبکه های 
منحرف اخلاقی نروند این امر با تدبیر و برنامه ریزی 
و استفاده از توانمندی های و امکانات مدرن فعلی 

امکان پذیر خواهد بود. 
استاد دانشگاه تهران با بیان اینکه رهبر معظم 
انقلاب در سخنان خود به این موضوع تاکید داشتند 
که اگر من رهبر نبودم برای ترویج مبانی اسلام وارد 
فضای مجازی می شدم، گفت: نمی توان مدعی 
شد که تمام مشکلات موجود در فضای فرهنگی 
جامعه را می توان برطرف کرد چنانچه شیطان به 
خداوند متعال قول داده است تا روز قیامت دست 
از اغفال بشری برندارد، اما این امکان وجود دارد 
که با تدابیر مدیریتی از این گردنه هولناک شبکه 
های اجتماعی به سلامت عبور و از آن به عنوان 
یک فرصت در ترویج سبک زندگی اسلامی و ایرانی 

استفاده کرد. 

سواد مالی یکی از مهارت های زندگی است که باید از سنین کم 
به کودک آموزش داده شود؛ این مسئله باعث می شود کودکان در 
بزرگسالی کمتر دچار اشتباه های پرهزینه شوند. کودک به عنوان 
یکی از اعضای خانواده، از همان ابتدای زندگی متناسب با سن و 
سالش در تصمیمات اقتصادی خانواده دخیل و تأثیرگذار است. 

 مهارت پس اندازکردن و نحوه صرف پول و منابع مالی، در دنیای 
امروز اهمیت بسیاری یافته و کارشناسان تربیتی و روان شناسان، 
معتقدند که آموزش مسائل مالی به کودکان در موفقیت آن ها 
در مراحل بعدی زندگی شان نقش پراهمیتی دارد؛ از این رو لازم 
است والدین از همان سنین ابتدایی)بعد از دوسالگی( مهارت 

صرفه جویی و پس انداز را به کودکان بیاموزند.
آموزش مفاهیم اولیه

بنا به گفته کارشناسان، سواد مالی یکی از مهارت های زندگی 
است که باید از سنین کم به کودک آموزش داده شود؛ این مسئله 
باعث می شود کودکان در بزرگسالی کمتر دچار اشتباه های 
پرهزینه شوند. کودک به عنوان یکی از اعضای خانواده، از همان 
ابتدای زندگی متناسب با سن و سالش در تصمیمات اقتصادی 
خانواده دخیل و تأثیرگذار است؛ پس باید ارزش پول و نحوه 
مصرف بهینه آن را یاد بگیرد. حسن عسگری فر روان شناس و 
مشاور، معتقد است که در سن سه یا چهارسالگی کودک باید 
آموزش مالی را آغاز کنید؛ درست است که در این سن فرزند 
شما نمی تواند به طور کامل بفهمد مفهوم پول چیست، اما شما 

می توانید کم کم تفاوت سکه های مختلف را به او آموزش دهید.
وی می افزاید: می توانید سکه را در نقش یکی از ابزار بازی برایش 
معرفی کنید؛ مثلا از او بخواهید سکه ها را متناسب با اندازه و 
رنگ های مختلف جدا کند و بعد کمی آن ها را برایش توضیح 
دهید و بازی نمایشی راه بیندازید؛ برای مثال یکی فروشنده شود 
و یکی خریدار و به کودک یاد دهید که در ازای خرید هر جنسی، 
باید پول پرداخت کند و هرچه جنس گران تر باشد، باید پول 

بیشتری بدهد.
این روان شناس ادامه می دهد: در این سن می توانید مفهوم 
نیاز در برابر تجمل را هم به فرزندتان آموزش دهید. همراه بردن 
کودکان برای خرید از فروشگاه در این مورد کمک کننده است؛ 
چراکه به طور عملی می تواند  آموزش دهید که چه کالاهایی 
در دسته نیازهای اصلی جا می گیرند و چه کالاهایی در دسته 

خواسته هایی که خریدشان ضروری نیست؛ به عنوان مثال کودک 
شما باید بداند که شیر جزو نیازها است و پاستیل و شکلات 
جزو خواسته ها. علاوه بر این در این سن باید به فرزندتان یاد 
بدهید که وسایل مورد نیاز را باید خرید و نباید برای چیزی که 
واقعا لازم ندارید، پول پرداخت کنید. به او یاد دهید هنگام خرید 
وسایل مورد نیازش را اولیت بندی کند تا درصورت نیاز، بتواند از 
خرید بقیه وسایل صرفنظر کند. خاموش کردن چراغ های اضافی، 
پس اندازکردن پول خردها و صدقه دادن، ازجمله کارهایی است که 
عادات و رفتارهای مثبت در بچه ها ایجاد می کند که یک عمر با 
آن ها می ماند. حتما برای شان دلیل آن کارها را هم توضیح دهید 
و بگویید که چه فوایدی با انجام آن کارها نصیب شان می شود. 
صدقه دادن به آن ها یاد می دهد که افراد فقیر هم در دنیا هستند 

و این یعنی باید برای آنچه دارند، شکرگزار خداوند باشند.
خرید و بودجه بندی

تا قبل از سن پنج سالگی، نیازی نیست پولی در اختیار کودک 
قرار دهید؛ اما پنج تا ۶سالگی زمان خوبی برای این است که به 
فرزندتان اجازه دهید به مدیریت پول و پرداخت خرید عادت کند.
عسگری فر با بیان این مطالب بیان می کند: برای مثال می توانید 
از فرزند ۶ساله تان بخواهید که برای تان شیر بخرد. حالا شما این 
شانس را دارید که مفهوم تفریق و جمع را به فرزندتان بیاموزید. 
به او یک هزار تومان می دهید تا چیزی را که 9۰۰تومان است، 

بخرد؛ بنابراین ۱۰۰تومان به او بازگردانده می شود و به این ترتیب 
می توانید درباره اینکه چرا به او ۱۰۰تومان بازگردانده شده، توضیح 
دهید؛ ضمن اینکه باید به او یاد دهید ۱۰۰تومان باقی مانده نیز 
بی ارزش نیست و می تواند نیاز دیگری هرچند اندک را رفع کند.

این روان شناس ادامه می دهد: هفت تا 9سال بهترین زمانی 
است که فرزندتان می تواند مفهوم بودجه بندی را درک کند؛ پس 
باید برای او پول توجیبی درنظر بگیرید، مبلغی که با آن بتواند 

مقداری از نیاز روزانه اش را برطرف کند.
توضیح دهید که  او  برای  مثال  برای  عسگری فر می افزاید: 
با  و  می شود  مدیریت  بودجه  همین  با  خانواده  هزینه های 
اولویت هایی برای نیازها و خواسته مشخص می شود. وقتی به 
اصرار او برای خرید اسباب بازی نه می گویید، برایش علت را 
توضیح دهید که بودجه ماه برای خرید اسباب بازی استفاده  شده 
است یا قیمت اسباب بازی با بودجه ای که درنظر گرفته  شده، 
نمی خواند. به او کمک کنید بخشی از پول توجیبی اش را پس انداز 
و بخشی را خرج کند؛ با این روش فرزندتان متوجه می شود که 
به دست آوردن پول راحت نیست. کودکان ممکن است پول شان 
نتیجه  این  به  کنند؛ همچنین  متفاوتی خرج  راه های  در  را 
می رسند که خریدن یک وسیله به معنای چشم پوشی از وسایل 
دیگر است. مدام به او نگویید پولش را چطور خرج کند، به جای 
آن به او کمک کنید که فواید و مضرات چیزی را که می خواهد 

بخرد، بسنجد و بعد اجازه دهید خودش تصمیم بگیرد. زمان هایی 
که کودک کالایی را مثل اسباب بازی طلب می کند، والدین باید 
برای کودک توضیح دهند که به علت محدودیت مالی)درآمد 
خانواده، میزان هزینه ها و مقدار پولی که باقی می ماند و باید بین 
نیازهای همه خانواده تقسیم شود( توان خرید آن را ندارند و اگر او 
پول های توجیبی اش را جمع کند، می تواند به کمک خانواده آن 

کالا و بعدها کالاهای دیگری را خریداری کند.
آموزش در نوجوانی

با آموزش مراحل ابتدایی مسائل مالی در سن کودکی، فرزند 
شما در سن نوجوانی با آگاهی بیشتری با مسائل مالی برخورد 
می کند. وقتی تا سن ۱۰ تا ۱۲سالگی فرزند شما معنی پول را 
به خوبی فهمیده و می داند با آن چه کار می تواند بکند، در سن 
نوجوانی راحت تر می توانید مانع زیاده خواهی و تجمل گرایی اش 

شوید.
عسگری فر در این خصوص می گوید: پیام صرفه جویی را با 
تشویق نوجوان تان به مقایسه قیمت ها هنگام خرید برایش تکرار 
کنید. وقتی این مفهوم را بازخوانی کنید، دیگر پول خود را خرج 
یک وسیله گران نمی کند؛ درحالی که وسیله مشابه آن با قیمت 

بهتر وجود دارد.
این روان شناس اضافه می کند: بچه ها در سن نوجوانی ممکن 
است به مقایسه موقعیت مالی والدین شان با دیگران بپردازند؛ باید 
به آن ها یاد دهید که میزان دارایی مهم نیست، بلکه نحوه مصرف 
و چگونه خرج کردنش، می تواند ضامن خوشبختی و شادی 

خانواده باشد.
است.  آموختنی  مهارتی  اقتصاد،  ادامه می دهد:  عسگری فر 
باور به اقتصادی شدن بچه ها و باور به داشتن مهارت در کنترل 
و نگهداری پول که به معنای اندوختن ثروت است، محصول 
فرایند یادگیری است که خود دربرگیرنده دو نوع یادگیری، یعنی 
یادگیری مشاهده ای و یادگیری آموزشی است. منظور از یادگیری 
مشاهده ای، دیدن، درک کردن و به کارگیری است که عمده آن 
محصول دوره های رشدی کودکی و مشاهده الگوهای رفتاری و 
انتخابی خانواده ها است. خانواده هایی که در آن ها برنامه ریزی مالی 
به عین مشهود بوده و اتفاقا برای کودک قابل توضیح نیز هست، 
غیرمستقیم به کودک خود اصل حفظ سرمایه و تبعات مثبت آن 

را آموزش می دهند.

گروه اجتماعی - آدم هایی که خودشیفتگی دارند تمایل دارند که عکس خوب و با 
ویرایش های فراوان از خودشان به نمایش بگذارند؛ ولی افرادی که مشکلات روانی در 

پس زمینه آن ها وجود ندارد، عکس های ویرایش نشده می گذارند. 
 این روزها سلفی ها جزو جدانشدنی زندگی خانواده ها و جمع های دوستانه شده است؛ 
حتی در آلبوم های رسمی افراد هم عکس های سلفی پیدا می شوند. افراد هرجا که می روند، 
چه تنها باشند و چه با دوستان خود، امکان ندارد که عکس سلفی نگیرند و بیشتر این 
عکس ها را در فضای مجازی، شبکه های اجتماعی و ارتباط جمعی ازجمله اینستاگرام و 

فیس بوک یا به عنوان عکس پروفایل به کار نبرند.
سلفی همچون اعتیاد خطرناک نیست، ولی می توان گفت نشانه ای از اعتمادبه نفس پایین 
است؛ چون افراد سعی به گرفتن عکس از یک زاویه خاص می کنند تا چهره آن ها زیباتر 
بیفتد و ازطرفی ویژگی های درونی افراد، آن ها را به سمت سلفی سوق می دهد که حالا این 
عکس را بگیرند و در فضای مجازی منتشر کنند که نشان دهنده این است که این افراد 

نیازمند تأیید، تمجید و »لایک« ازطرف دیگران هستند.
تاریخچه

واژه »سلفی« نخستین بار در سال۲۰۰۲ و در استرالیا به کار رفت؛ اما در سال۲۰۱۳ درصد 
استفاده از آن در سطح جهان 7۰برابر و به این ترتیب به عنوان واژه سال انتخاب شد. بررسی ها 
نشان می دهد که در سال۲۰۱۵ بیش از ۲۶7میلیون تگ »سلفی«)selfie#( و ۳۶۵میلیون 
تگ »من«)me#( در اینستاگرام منتشر شده است. اکنون همه از این واژه استفاده می کنند، 
خواه یک فرد معمولی باشید، یک  بازیگر معروف یا یک سیاستمدار سرشناس؛ این روزها 

همه سلفی می گیرند.
عقده گشایی با سلفی

دکتر جعفر بای جامعه شناس و آسیب شناس، در این خصوص گفت: در گذر زمان، در 
این عصر ماشینی و دوره جدید با یک پدیده ای به نام سلفی مواجه هستیم که خود این 
پدیده و فلسفه آن، نشان می دهد که در سلفی به جسم انسان توجه به خصوصی شده 
است. ما درواقع دچار یکسری واکنش شده ایم که توجه افراطی به روح و روان است و ما را 
واداشته تا توجه خاص و ویژه ای به جسم و ظاهر داشته باشیم. ما شاهد هستیم که افراد 
هزینه های سنگینی درجهت زیبایی انگاری و مسائل خاص آن می پردازند. وی درخصوص 

ارتباط عکس های سلفی و عقده های نهفته،

اظهار کرد: درواقع سلفی گرفتن یک عقده حاصل از زمان گذشته است که در آن بیشتر 
به بعد معنویت توجه می شده است. ما نمی خواهیم بگوییم هر فردی که سلفی می گیرد، 
آدم عقده ای و مشکل داری است؛ بلکه در حال حاضر در عصر سلفی گرایی قرار داریم، اما 
به دلیل افراط و تفریطی بودن برخی، این مسئله به یک مشکل روحی و روانی در کشور 

تبدیل شده است.
سلفی به چه بهایی؟

ریحانه عزیزی روان شناس، درخصوص سلفی های خطرناک تصریح کرد: گاهی سلفی ها 
ممکن است خطرناک هم باشند؛ برای نمونه یکسری افراد برای گرفتن عکس سلفی روی 
رودخانه ای یخ زده رفتند و موقع گرفتن عکس، یخ ها شکسته شد؛ آن افراد داخل رودخانه 
فرورفتند و چند نفر از آن ها در اثر این سلفی گرفتن جان خود را از دست دادند یا خیلی 
افراد برای جلب توجه در فضای مجازی با حیوانات خطرناکی چون کوسه، شیر و مار کبرا 
عکس گرفته اند. درواقع می توان گفت که گاهی، بعضی از سلفی ها تلاشی برای گرفتن یک 
عکس خاص هستند که در موقعیت های عادی پیش نمی آید؛ مانند اینکه اگر در جنگل 
یک خرس دیدم، سریع با خرس یک سلفی بگیرم که برای دیگران ثبت شود و بقیه ببینند 
که من چقدر شجاع هستم! ولی همین وقفه برای گرفتن عکس، ممکن است امکان فرار 
را از او بگیرد. در سلفی بیشتر تمرکز روی چهره است، درنتیجه فرد ممکن است نتواند 
روی محیط اطراف تمرکز داشته باشد؛ چون مدام به این فکر می کند که زاویه بهتری برای 

عکس تنظیم کند.
سلفی بازی در قاب خودشیفتگی

این ر وان شناس افزود: افرادی که عکس های سلفی زیادی می گیرند دچار خودشیفتگی 
هستند. همچنین این دستی را که در عکس های سلفی وجود دارد و دیده نمی شود، 
می توان به یک دست پر تمنا تشبیه کرد؛ چون اغلب افرادی که سلفی می گیرند، دوست 
دارند در فضای مجازی مورد توجه قرار گیرند و نظر دوستان خود را با این عکس ها جلب 
کنند. بسیاری از این سلفی گرفتن ها و اشتراک آن ها در فضای مجازی نوعی تظاهر به دیده 

شدن و تلاش در این زمینه است.
عزیزی در همین خصوص ادامه داد: آدم هایی که خودشیفتگی دارند، تمایل دارند که 
عکس خوب و با ویرایش های فراوان از خودشان به نمایش بگذارند؛ ولی افرادی که مشکلات 

روانی در پس زمینه آن ها وجود ندارد، عکس های ویرایش نشده می گذارند.

نقاب خوشبختی بر چهره افراد سلفی باز
دکتر بای درخصوص خوشبختی تصنعی موجود در اغلب سلفی ها، بیان کرد: دلباختگی 
شدید در بسیاری از این عکس ها مشاهده می شود؛ افراد سعی در تظاهر به شادی و 
خوشبختی تصنعی دارند، درصورتی که ممکن است در واقعیت برعکس این موضوع را 

شاهد باشیم.
وی افزود: باید به این افراد مفهوم خوشبختی توضیح داده شود، چون سلفی ها به نوعی فرار 
از دشواری هم محسوب می شود؛ انسان ها می خواهند از وضعیت موجود خود خارج شوند 
و به سلفی پناه می برند. درواقع این سلفی گرفتن ها یک محفل برای انسان هایی است که 
می خواهند جلوه ای از ویژگی های تصنعی خود را پررنگ تر کنند و نشان بدهند که در یک 

فضای شادی قرار گرفته اند.
بی توجهی بیخ گوش سلفی بازها

عزیزی درخصوص مشکلات سلفی بازها بیان کرد: افرادی که به صورت افراطی عکس 
سلفی می گیرند، احتمالا مشکلاتی در دوران کودکی داشته اند و با کمبود توجه روبه رو 
بوده اند؛ برای مثال افرادی هستند که در هر شرایط زندگی خود، عکس سلفی می گیرند، 

حتی وقتی در بیمارستان زیر سرم هستند یا زمانی که حال شان خوب نیست.
وی ادامه داد: در نوجوانان اگر عکس سلفی خیلی زیاد شود، نشان دهنده یک شاخص مهم 
به نام عدم اعتمادبه نفس یا درگیرشدن این افراد با یکسری مشکلات روانی دیگر است که 

این مشکل را با گرفتن عکس سلفی نشان می دهند.
نحوه برخورد با افراطی گرایان دنیای سلفی

دکتر بای درخصوص نحوه برخورد با سلفی بازها و درمان آن ها، تصریح کرد: برای این افراد 
گفتاردرمانی توصیه می شود؛ گفتاردرمانی به این مفهوم که آن ها را با مسائل خودشان آشنا 
کنیم، مورد تشویق قرار دهیم و ببینیم که از چه چیزی رنج می برند. در جمع ها و میهمانی ها 

به آن ها توجه کنیم و احساس مهم بودن را به این دسته از افراد بدهیم.
به طور کلی هر فضا و هر چیزی آداب خاص خود را دارد که نباید در استفاده از آن افراط یا 
تفریط صورت گیرد؛ افراد باید آداب هر چیزی را یاد بگیرند و مهم این است که به ما آموزش 
درست و صحیح داده شود. عکس های سلفی نشان دهنده تنهایی و خلأ محبت در افراد 
است که با عکس های مکرر، سعی به جلب توجه دیگران دارند؛ پس چه بهتر که ما با دانستن 

این موضوع به این افراد کمک کرده و آن ها را درک کنیم، چه بسا مشکل آنان حل شود.

ترویج سبک زندگی اسلامی- ایرانی رمز مقابله با تهاجم فرهنگی 

مفهوم پـول و پس انـداز را به کودکان آموزش دهید 

معتادانی که بیمار شناخته می شوند، اما تیماری ندارند 

نمایش خودشیفتگی در شبکه های اجتماعی 






